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NOVOLETNA TISKOVNA KONFERENCA PREDSEDNIKA VLADE

Spadolini odločno odklanja 
namigovanja na vladno krizo
Z dokajšnjo stopnjo agresivnosti je ministrski predsednik 
Spadolini dejal, da ga ne bo lahko odstraniti iz palače Chigi

RIM — Giovanni Spadolini se je 
včeraj dopoldne v običajni »dialejk 
tični* bitki, ki doleti vsakega pred 
sednika vlade, spopadel s približno 
200 časnikarji na tradicionalni ti
skovno konferenci ob koncu leta. 
Ministrski predsednik se je celo 
odpovedal svojemu uvodnemu poro
čilu in je odgovoril na desetine 
vprašanj o vladni krizi, o terorizmu 
in o zunanji politiki. Ni se seveda 
odpovedal številnim literarnim cita
tom, pa tudi ne pohvalam samega 
sebe, ki so zanj značilne. Skratka, 
Spadolini je z nohti in z zobmi 
branil svojo petstrankarsko vlado 
in poslal socialdemokratom in so-

Tako je fotografov objektiv «ujel» 
včeraj Spadoliuija (Telefoto AP)

cialistom, najbolj nemirnima part
nerjema v vladi, zelo jasno sporo
čilo: ne bom sjfe zlahka urlal vašim 
poskusom, da zrušite vlado: na
sprotno, poslužil se bom vseh sred
stev in vseh zaveznikov, da to pre
prečim.

Sporočilo je bilo izrazito tudi za 
to. ker že živimo v zelo nemirnem 
obdobju za predsednika vlade in za 
njegovo večino. Medtem, ko kr
ščanska demokracija poudarja, da 
podpira Spadolinija in daje razu
meti. da ima najraje to vlado, do
kler si je ne bo ponovno prisvojila, 
so laične stranke zelo nemirne.

Včeraj dopoldne je bilo to vpra
šanje v ospredju tiskovne konferen
ce in do izraza je prišlo v števil
nih vprašanjih. Spadolini, je vsem 
odgovoril z dokajšnjo stopnjo a- 
gresivnosti: opozoril je na «vsebin- 
sko utemeljeno Resolucijo o zaup

nici*, s katero je nastala vlada in 
s katero so posamezne stranke 
sprejele svoje obveze. Dal je ra
zumeti, da se bo do zadnje obračal 
na parlament, proti vsakršni krizi, 
ki bi jo vodili iz vodstev strank. 
Izrecno se je skliceval na podporo, 
ki jo vlada uživa pri predsedniku 
republike Pertiniju. Zavrnil je celo 
naziv «vrh» za sestanke s tajniki 
petih strank vladne večine, ki jih 
je raje imenoval »srečanja*. Tudi 
kar zadeva odnose z opozicijo se 
je Spadolini branil vsakršnega na
migovanja o «popuščanju»: «Od ko 
munistov nisem zahteval popustov 
in nisem jih prejel,* je odvrnil in 
razložil, da je pač treba o nekate- 
rit velikih vprašanjih splošne u- 
smeritve in splošnega političnega 
pomena (kot na primer o terori

zmu) imeti korektne in pozitivne 
odnose z opozicijo.

Spadolini torej ne bo prostovolj
no zapustil palače Chigi; kdor ga 
bo hotel odstraniti vedi, da bo boj 
zelo trd in odpor vztrajen. Na teh 
osnovah bo januarsko «politično 
preverjanje* — o katerem je Spa
dolini dejal, da sploh ne obstaja 
— nedvomno zanimivo' srečanje, o 
katerem sedaj, seveda ni mogoče 
napovedati z gotovostjo prav nič. 
Jasno je, da je izmed zaveznikov 
Spadolinija socialistični tajnik Cra- 
xi tisti, ki se mu najbolj mudi. 
Vsak dan mu namreč Spadolinije- 
vo predsedstvo vlade jemlje mane
vrskega prostora in zamegljuje 
njegove načrte za zasedbo najviš
jega mesta v palači Chigi.

R. G.

Iskanje Dozierovega 
zapora se nadaljuje

VERONA — V nasprotju s proti
slovnimi vestmi iz prejšnjih dni, so 
včeraj oblasti potrdile razpoložlji
vost dokaj znatnih denarnih nagrad 
za vsakogar, ki bo prispeval k od 
kritju skrivališča rdečih brigad, v 
katerem je zaprt ameriški general 
James Dozier. Več sto milijonov lir 
nagrade so baje obljubile celo a- 
meriške oblasti.

Ta vest pravzaprav še v večji 
meri potrjuje, da je preiskava za
bredla v slepo ulico. Včeraj so na 
primer karabinjerji pregledali na 
osnovi anonimnega telefonskega po
ziva večje območje okoli Trenta.

Dozierova žena Judith je medtem 
včeraj potrdila, da je bil posnetek 
moževega obraza na sliki, ki so jo 
RB v nedeljo posredovale javnosti, 
res fotografiran po njegovi ugrabi
tvi. Gospa Judith namreč zatrjuje, 
da so Dozierovi lasje daljši, pod
plutbo pod levim očesom pa naj bi 
zadobil med spopadom s teroristi, 
ko je izgubil ravnotežje in nerodno 
zadel ob mizo. To pa seveda še ne 
odpravlja vseh dvomov, da je po
snetek fotomontaža.

Prepis drugega sporočila o Dozie
rovi ugrabitvi so včeraj našli tudi 
v montažnem oddelku avtomobilske 
tovarne Alfa Romeo v Areseju, kjer 
so si rdeče brigade bržkone ustva
rile solidno zaslombo.

Rast družbenega proizvoda 
v Jugoslaviji leta 1982

BEOGRAD — Rast družbenega 
proizvoda v Jugoslaviji naj bi bila 
po resolucijskih predvidevanjih 2,5 
odstotka, industrijske proizvodnje 
3,5 in kmetijske proizvodnje okoli 
4 odstotke. Skupni izvoz blaga in 
storitev naj bi naraščal po 8,5 od
stotni stopnji, s tem da mora biti 
odstotek izvoza na konvertibilno 
tržišče občutno večji — okoli 12 od
stotkov.

Maloprodajne cene se ne smejo 
povečati nad 15 odstotkov, resolu
cija pa predvideva tudi ukrepe za 
upočasnitev padanja življenjske 
ravni. Primanjkljaj plačilne bilan
ce v prihodnjem letu ne sme biti 
večji od 500 milijonov dolarjev, 
nujno pa bo tudi zmanjšati stop
njo zadolženosti države v tujini. V 
tej zvezi bodo sprejeli ukrepe za 
zmanjšanje uvoza opreme.

V resoluciji je zapisano, da pri
spevki za skupne družbene ootre 
be ne smejo narasti za več kot 18, 
za pokrivanje splošnih potreb pa 
več kot 17 odstotkov.

Prav tako naj bi se izdatki fe
deracije večali počasneje od stop-
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S POLICIJSKO URO, INTERNACIJAMI IN UKREPI VOJNEGA STANJA

Vojska je strla odpor poljskega delavstva 
a ni odpravila težkega gospodarskega stanja

Optimistično poročanje uradnih virov - Govorice o sporih v partiji 
Mednarodni rdeči križ poziva javnost na nudenje pomoči Poljski

VARŠAVA — S policijsko uro, z 
internacijami, s strogimi ukrepi voj
nega stanja ob izrednem pomanjka
nju, ki že meji na lakoto, medtem 
ko nad Poljsko divjajo snežni me- 
teži, je generalu Jaruzelskemu po 
vsem sodeč uspelo streti aktivni od
por poljskega delavstva. Tak je vsaj 
vtis ob prebiranju agencijskih ve^ 
sti, ki prihajajo iz poijskega glav
nega mesta. Vtis p>a bi lahko bil 
tudi lažen in izkrivljen, saj je pred 
vsakim dopisom naveden stavek, da 
je članek cenzurirala vojaška o- 
blast. Celo poročanje redkih potni
kov, ki v teh dneh zapuščajo Polj
sko, ni zanesljivo. Vojaška oblast 
je namreč uspešno prekinila vse 
komunikacijske kanale med posa
meznimi kraji v državi, celo mest
nih telefonskih pogovorov niso še 
vzpostavili.

V takem položaju so edini vir in
formacij uradne vesti varšavskega 
radia in televizije, glasila partije 
«Trybuna Ludu» in glasila armade 
«Zolnierz Wolnosei», ki pa dajejo 
kar se da optimistično podobo polj
skih dogajanj. Vojaške oblasti torej
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NA OSNOVI ZADNJE POGLOBLJENE RAZPRAVE

Vodstvo KPI objavilo 
dokument o Poljski
Obsodba vojaškega režima, razmišljanje o irealnem socia
lizmu», ovrednotenje načel oktobrske revolucije innakazanje 
«tretje poti» kot osnovne strategije italijanskih komunistov

RIM — Po tednu dni razprav so 
včeraj objavili dokument vodstva 
KPI o dogajanjih na Poljskem. Ožja 
skupina, ki so ji poverili nalogo, 
da na osnovi poglobljene razprave, 
do katere je prišlo pretekli teden 
na seji strankinega vodstva pripravi 
sklepno besedilo, je včeraj skleni
la, da io besedilo tudi objavi. Gre 
'za razmišljanje, ki zadeva številna 
vprašanja od Poljske do «realnega 
socializma*, do vprašanj «nove fa
ze boja za socializem na Zahodu*: 
gre za 17 strani, razdeljenih na po
glavja in ki jih nekateri strankini 
voditelji 07.načujejo kot ^zgodovinski 
dokument*. S terni stališči baje so
glaša celotno vodstvo KPI z edino 
dehio izjemo Armanda Cossutte. ki 
je na seji strankinega vodstva zasto
pal drugačna stališča.

Dokument ostro Obsoja udar ge 
nerala Jaruzelskega: »Kadar se ni 
več mogoče upirati protestom delav
skega razreda in ljudstva s poli
tičnimi sredstvi in se poseže |x> vo 
jaški sili, jc to udarec sami osnovi 
socializma*, je zapisano v prvili vr
stah. KPI je na strani svobodnega 
sindikata, Solidarnosti in v doku
mentu poudarja namen, da se se 
buri za obnovitev svoboščin in za 
obnovitev postopka obnove, ki je bil 
nenadoma prekinjen 13. decembra 
letos.

Najbolj pričakovan del dokumenta 
je bil seveda ocena splošnih doga 
janj v vzhodni Evropi in še zlasti v 
Sovjetski zvezi, Tu jo treba ločiti 
dva c'cmenta: prvič, ugotovitev, da 
Preživlja »realni socializem* težko 
krizo in da te krize ni mogoče pri 
Pisati »napakam* ali »posameznim 
degeneracijam* ter da, končno, »so 
v je Gkcga modela* ni mogoče izva

žati. Drugič, poudarek, da je treba 
ob teh ugotovitvah npjno olirauiti 
vse zgodovinske vrednote, vso pre 
teklost: vloga Sovjetske zveze je to
rej vprašljiva, ko je treba ocenje
vati sedanjost, vendar pa neomaj
na, kar zadeva preteklost.

Drugi del dokumenta pa je na
menjen perspektivam «boja za so 
cializem na Zahodu*. Kriza, do ka
tere prihaja na Vzhodu ne opravi
čuje nikakršne razlage o zgodovin
skem propadu socializma: nasprot 
no treba ga je okrepiti predvsem 
tukaj že takoj danes, proti vsakr
šnemu poskusu odstopanja. Tu se 
torej ponavlja globlji pomen «tre 
tje poti* kot osnovne strategije ita
lijanskega komunističnega gibanja: 
poti. ki se razlikuje tako od sov
jetske kot tudi od zahodnih social
demokracij. ki so prav tako doka 
zale, da niso sposobne reševati ne 
soglasij, ki .rib ustvarja kapitali
zem. To so koncepti, na katerih 
KPI že leta gradi svojo identiteto 
in na katerih Bcrlinguer odločno 
vztraja še zlasti v zadnjih časih.

Sedaj vlada pričakovanje za reak 
cije. ki jih bo ta dokument izzval 
tako v komunistični partiji kot tu
di izven n.ic. V bistvu gre tu za 
nekatere načelne izjave o odnosu 
s Sovjetsko zvezo in z »realnim so
cializmom*. pa tudi za potrditev 
»neločljivosti socializma od demo 
krači je Istočasno pa ie v doku 
mentu opaziti primerno mero nrc 
vidnosti, da bi ne prišlo do travm 
znotraj partije same, kjer se. kot 
kaže marsikdo v bazi ne' strinja s 
tako trdim stališčem do poljskih 
dogajanj.

R. G*

skrbno prefiltrirajo vsako vest, ki 
gre v javnost. V tej luči je treba 
tudi sprejemati trditve vojaškega 
glasnika Jerzyja Urbana, ki je si
noči navedel, da so po razglasitvi 
vojnega stanja «internirali» le 5.050 
»seb, do zadnje nedelje pa priprli 
746 oseb, ki so kršile določila voj
nega stanja. Glasnik vojaškega sve
ta za nacionalno rešitev je k dose
danjemu uradnemu obračunu sed
mih človeških žrtev v premogovni
ku Wujek dodal še smrt v bolniš
nici nekega delavca iz Gdanska. 
Urban pa je najodločneje zanikal 
zahodne vesti o 40 mrtvih v kato
liški jeklarni ter poudaril, da ni 
bil v Katovvicah nihče ranjen.

Varšavski radio je včeraj sporo
čil, da so priprli 12 organizatorjev 
protesta v šlezijskem premogovni
ku Piast in da jim bodo v kratkem 
sodili pred posebnim vojaškim so
diščem. Poljska občila so včeraj 
tudi zanikala vesti o čistkah v vr- 
slah poljske partije, priznavajo pa, 
da so številne krajevne upravitelje 
upokojili, drugi pa so zaprosili za 
razrešniee.

Zahodni viri pa vztrajajo pri tr
ditvah, da je v poljski partiji v te
ku srdit spopad med posameznimi 
komponentami. To posredno daje 
slutiti sovjetska tiskovna agencija 
TASS, ki je pozvala poljske komu
niste, naj končno «obnovijo in u- 
trdijo* svoje kadre. Za čudo v na
sprotju s trditvami poljskih urad
nih virov sovjetska agencija TASS 
navaja, da so bili na Poljskem stor
jeni bistveni koraki, a pravega reda 
niso še vzpostavili.

Drugače pa poroča varšavski ra
dio, za katerega je po božičnih praz
nikih povsod stekla proizvodnja, iz 
ure v uro se veča izkop iz šlezij- 
vkih premogovnikov, jeklarne pa bo
do kmalu dosegle polno zmogljivost. 
Le ob robu radio navaja, da bodo 
v gdanskih ladjedelnicah trajali do
pusti do 4, januarja, pozablja pa 
na znižano proizvodnjo zaradi po
manjkanja energije in surovin, obe
nem pa ne navaja kako jim je v 
>ako kratkem času uspelo odpra
viti nevšečnosti ugašenih plavžev.

Ob takih uradnih vesteh, ki jih

Že krepijo posnetki varšavske te 
le vizije o delovni zagnanosti polj 
škili delavcev in bratskih odnosih 
med varnostnimi silami in prebi
valstvom ter o dobro založenih tr
govinah, se samo po sebi zastaS- 
Ija vprašanje, ali funkcionarji med
narodnega rdečega križa lažejo? 
Slednji so namreč pozvali posame
zne nacionalne organizacije RK, 
naj nemudoma pošljejo na Poljski 
zdravila, hrano in celo obleke. Nji
hove ugotovitve se v celoti skla
dajo s pričevanji povratnikov s 
Poljske, moledovanje poljskih obla 
sti za odlog pri plačevanju pasiv
nih obresti pa zgovorno nove. da 
je vojski uspelo streti odpor, ne na 
prisiliti delavce, da bi tudi delali. 
Kot zadnji ukrep so celo napove
dali, da bodo vojaške oblasti do
ločale »brezposelnim* obvezno delo.

Danes pa bo v Bonn odpotoval 
podpredsednik vlade Rakovvski. ZRN 
je namreč med redkimi zahodnimi 
državami, ki ne nasprotuje poši
ljanju pomoči Poljski.

PARIZ — Z izjemo finskih social
demokratov je predsedstvo socialis
tične internacionale včeraj odobrilo 
brez zadržkov skupni komunike, v 
katerem obsoja «vojaški prevzem 
oblasti na Poljskem in grobo repre
sijo kršenje človeških pravic*. So
cialisti in socialdemokrati poziva
jo vse države, naj se ne vmeša
vajo v notranje zadeve Poljske in 
priznavajo Poljakom pravico, da 
sami odločajo o lastni usodi. Komu
nike priporoča nadaljevanje huma
nitarne pomoči v zdravilih in hrani 
poljskemu ljudstvu, svetuje pa, naj 
morebitni gospodarski bojkot vojaš
kega režima pogojujejo z nadalj
njim razvojem dogodkov.

či malo do 8. uri na odprtem mo
rju ha Atlantiku (280 kilometrov od 
španskega mesta La Coruna) poto
pila italijanska trgovska ladja »Ma
rina di Equa». Kapitan 178 metrov 
dolge ladje, lasti družbe Italmare 
iz Castellammareja. je že popoldne 
sporočil, r: da je trup ladje zalila 
voda, hi pa spordčil vzrdkov okva
re. Francoska mornarica je na kraj 
brodoloma poslala izvidmško leta
lo. proti italijapski ladji Da pluje
ta tudi neka vzhodnonemška in dan
ska ladja Trideset članov posad
ke za sedaj pogrešajo.

nje rasti nominalnega družbenega 
proizvoda.

Investicije, ki so izjemnega po
mena za stabilizacijo, bodo v pri
hodnje pod strožjim nadzorom. Nji
hov realni obseg v prihodnjem le
tu bo moral biti za okoli 6 odstot 
kov manjši kot letos.

V zvezi z življenjsko ravnijo so 
sprejeli stališče, da je treba v pri
hodnjem letu sprejeti ukrepe za 
upočasnitev padanja življenjske rav
ni. predvsem gospodinjstev z naj
nižjimi prihodki na člana.

Resolucija predvideva tudi spre 
jetje ukrepov za hitrejši razvoj go
spodarsko nezadostno razvitih re
publik in posebej pokrajine Koso
vo. Pospešili bodo tudi krepitev in 
razvijanje vseljudske obrambe in 
družbene samozaščite.

Zvezni zbor skupščine Jugoslavije 
.je sprejel tudi dve dopolnili, ki jih 
je predlagal zvezni izvršni svet. Po 
orvem bo prispevek republik in po 
kra jin v zvezni proračun za 26 od 
stotkov večji kot letos, namesto naj 
prej predlaganih 35 odstotkov. Dru 
go dopolnilo predvideva, da interes 
ni skupnosti Črne gore za borčev 
sko invalidsko varstvo povečajo a 
kontacijo za 500 milijonov dinarjev 
Ta sredstva bodo zagotovili tako, 
da bodo iz vseh postavk proračuna, 
razen sredstev za nerazvite, vojaš
ke pokojnine in sredstev, ki jih mo
ra proračun izplačati na podlagi 
dolgov iz prejšnjih let, linearno iz
ločili 0.3 odstotka.

Zvezni zbor je sprejel tudi pre
dlog zakona o izvajanju proračuna 
federacije za prihodnje leto in spre
jel informacijo o uresničevanju druž
benega dogovora o ukrepih za pre
skrbo tržišča z zdravili in oceno 
preskrbljenosti do konca leta. Zbor 
ie opozoril na resnost položaja in 
na posledice, ki jih pomanjkanje 
zdravil lahko ima na zdravje delov
nih ljudi in občanov. Zbor je od ZIS 
zahteval, naj sprejme potrebne u- 
krepe iz svoje pristojnosti, da bi bi
lo domače tržišče dobro in pravo
časno preskrbljeno z zdravili. Med 
ukrepi so omenili prepoved izvoza 
zdravil, dokler domači trg ne bo 
zadostno preskrbljen, možnost za 
gotovitve deviz za uvoz surovin za 
zdravila m gotovih zdravil., t( jih 
v država ne proizvajajo ter za nafto

MIROSLAV KRLEŽA

RIM — Mninistrski predsednik 
Spadolini je včeraj sprejel pred
sednika tovarne Fiat Giovannija A- 
gnellija,

Včeraj ponoči .je v zagrebški bol
nici »Mladen Stojanovič* umrl v 
89. letu velikan hrvaške književ
nosti Miroslav Krleža. Bil je pi
satelj v čigar delili se prepoznava 
velik del hrvaške in jugoslovan
ske zgodovine nasploh, saj je s 
svojimi spisi in s svojo mislijo 
bistveno pripomogel k «vstajenju* 
delavskih množic, k boju za novi 
svet in k zmagi socializma. Ma
lokateri pisatelj je znal tako glo
boko razumeti duha časa, ga raz
členiti in tudi umetniško izobliko
vati kot prav Krleža. V pesmih, 
novelah, dramah in romanih, pa 
tudi v esejističnih spisih, je pisa
telj odkrival propad meščanskega 
razreda, odkrival je zaton «starega 
sveta*, hkrati pa je čutil mogočni 
klic novega, čutil je klic revoluci
je in zmage socializma, ki naj po
meni pravičnejšo družbeno uredi
tev, a tudi preobrazbo človeka, 
saj so vsi Krleževi spisi globoko 
humanistični.

Pisateljeva dela govorijo o zgo
dovini, govorijo pa tudi o današnjo
sti in prihodnosti. Kritična misel, 
globoka vera v človeka in v nje
govo preobrazbo, vera v bogastvo 
duha bodo spremljale in oblikovale 
zavest ljudi, ki Krležo berejo in 
ki ga bodo brali. Pretreseni bomo 
še naprej od pesmi in zgodb, ki 
na edinstven način odkrivajo dru
žbene krivice, očarani bomo od u- 
panja, ki veje iz pisateljevih naj
temnejših povesti in dram, prepri
čal nas bo s svojo mislijo o svo
bodi in o potrebi po estetskem plu
ralizmu, Id ga je on v prvih (»voj
nih letih zagovarjal.

Miroslav Krleža se je rodil v 
Zagrebu leta 1893. V rodnem me
stu je dokončal gimnazijo, kadet
sko šolo v Pečuhu, vojno akade
mijo pa v Budimpešti. Krleža se-

Potopila se je 
italijanska ladja: 
posadko pogrešajo

BREST — Francoske pomorske 
oblasti so sporočile, da se je sino-

ZARADI SOVJETSKEGA VMEŠAVANJA V POLJSKE DOGODKI

Predsednik ZDA Reagan napovedal 
nove gospodarske ukrepe proti SZ
Omejitev številnih poslovanj in ukinitev dvostranskih sporazumov
WASHINGTON — Iz svoje kali- v Sovjetsko zvezo; ze v poljska dogajanja. Amorir

fornijske rezidence, kjer se mudi 4. odložitev pogajanj za obnovo ški predsednik je dejal, da je SZ 
na dopustu. Je ameriški predsed- večletnih sporazumov o kupopro- javno in zasebno dalj časa zah

tevala vojaško diktaturo na Polj- 
5. prekinitev pogajanj za obnovo skem in z neobjavljenimi pismi, 

pomorskega sporazuma (sovjet- obmejnimi vojaškimi manevri in

nik Ronald Reagan napovedal vr- daji žitaric; 
sto gospodarskih sankcij zoper So
vjetsko zvezo, katero je obtožil, _____________ _____ ________ _________
da je neposredno odgovorna za si{jm trgovskim ladjam bodo tudi drugimi oblikami ustrahovanja, 
represijo človeških m državljan- omejili vstop v ameriška prista- pritiskala na poljske voditelje, 
skih pravic na Poljskem. nišča); Vrhu taea ic t„di nril-rit« ,wW_

Gospodarskih ukrepov, k: jih na- g razširitev števila aparatur za 
mera vajo ZDA sprejeti proti So- petrolejski in plinski sektor, za
vjetski zvezi, je sedem: katere je obvezno izdajanje po-

Vrhu tega je tudi odkrito podpr
la represijo.

Reagan je tudi dejal, da je 
prejšnji teden pisal Brežnjevu in

1. ukinitev vseh letalskih pole- sebne licence (prekinili bodo tudi ga poZvai, naj »dovoli* vzposta- 
_v sovjetske družbe «Aeroflot» v izdajanje novih licenc); vitev -mCinih čwsnhtov 

ZDA; 7. sporazumov o izmenjavi in
vitev temeljnih človeških pravic 
na Poljskem kot predvideva hel-

2. zaprtje sovjetske komercialne sodelovanju med SZ in ZDA vključ- sinška listina o evropskem sodelo- 
komisije v ZDA za pospešitev iz- no z znanstvenim in tehnološkim) ~ -
voza sovjetskih proizvodov;

3. ukinitev licenc za izvoz elek-
ne bodo obnovili.

vanju. V pismu je tudi opozoril 
sovjetskega voditelja, da bodo

Preden se je lotil naštevanja ZDA v nasprotnem primem «pri- 
tronskili aparatur, računalnikov in gospodarskih ukrepov je Reagan siljene* sprejeti nadaljnje politične 
drugih visoko tehnoloških strojev ostro obsodil vlogo Sovjetske zve- in gospodarske ukrepe.

veda ni bil ustvarjen za vojaško, 
povrhu pa še cesarsko, suknjo. Že 
od mladosti je bil upornik, kar 
ga je stalo vojaški čin in še kaj 
več. V prvi svetovni vojni je bil 
vojak v Galiciji in v Karpatih. 
Med dvema vojnama se je začel 
kmalu uveljavljati kot vodilna o- 
sebnost v hrvaški literaturi in kul
turi. V tem času je potoval po 
Evropi in bil tudi v SZ. Med oku
pacijo Jugoslavije ga je prijela 
ustaška policija, ga zasliševala in 
mučila.

Krleža je svoja literarna dela 
pričel objavljati v Književnih no
vostih (1914). Tudi sam je ureje
val znamenite revije, kot sta bili 
«Danas» in «Književna republika*. 
Izmed Krleževih številnih del bomo 
omenili le nekatera in sicer dram
sko trilogijo o Glembajevili (Go
spoda Glembajevi, v Agoniji in Le
da), knjigo novel Hrvaški bog Mars, 
pesniško zbirko Balade Petriče Ke- 
rempuha in roman Na robu pame
ti. Krleža je napisal tudi vrsto te
meljnih esejev, ki so pomenili preo- 
kret v hrvaški književnosti in kul
turi nasploh. Po vojni je pisatelj 
opravljal vrsto pomembnih funkcij, 
bil je ravnatelj Leksikografskega 
zavoda v Zagrebu, podpredsednik 
jugoslovanske akademije znanosti 
in umetnosti, predsednik Zveze 
književnikov Jugoslavije, poslanec 
sveta SRH. poslanec zvezne skup
ščine SFRJ itd. Za svoje delo je 
bil med drugim odlikovan z orde- 
nom junaka socialističnega dela, 
leta 1966 pa je dobil nagrado AV 
NOJ.

Krleža je bil avtor svetovnega 
formata, saj so preko 60 njegovih 
knjig prevedli v nad 40 jezikov 
vsega sveta.

Ob Krleževi smrti so se o njego
vem delu in življenju izrekli šte
vilni jugoslovanski književniki pa 
kulturni in politični delavci. Tisti, 
ki so ga osebno poznali, so se ga 
spomnili kot človeka, ki je bil 
zmeraj dosleden poti, ki si jo je 
izbral in hodil po njej brez. omaho
vanj. član predsedstva SFR Jugo
slavije dr. Vladimir Bakarič .je de
jal, da je bil Krleža »del naše za
vesti in družbene opredelitve.* O- 
znači! ga je kot največjega hrva
škega pisatelja vseh časov in pou
daril, da je bil značajna osebnost. 
Zavedal se je, je dejal med dru
gim Bakarič, da je linija KPJ pra
vilna in jo je podpiral pred in po 
vojni. Tudi po zmagi socializma se 
je zagnal v delo za cilje, v kate
re je verjel. «Njegova smrt,* je 
zaključil dr. Bakarič, »pomeni te
žak udarec za vse. Bodoče gene
racije ga ne bodo pozabile, ampak 
se bodo ob njegovem delu učile.*

Predsednik RK SZDL Slovenije 
Mitja Ribičič je dejal, da je Krle- 
ža ostal »edinstven človek* njegova 
izguba pa pomeni »velik udarec za 
vse in tudi za Zvezo komunistov, 
za jugoslovansko politiko in za ves 
svetovni socializem. Krleža se je 
namreč,* je nadaljeval Ribičič, «u- 
vrstil med borce za pravice delav
skega razreda. Bil je pisatelj in 
borec, njegova umetnost je globo
ko prepredena z marksističnim du
hom.*

Krleže se je spomnil tudi nje
gov dolgoletni prijatelj Josip Vid
mar, ki je med drugim dejal: 
»Kot človek se mi je Krleža po
kazal izredno strog in dosleden 
humanist, kar je bil in ostal tudi 
v svojem delu. O literaturi je ve
dno mislil, da je nekaj zelo res
nega in važnega.* »Krleževo delo, 
je nadaljeval Vidmar, «je zaklad
nica njegovega duha. Bil je velik 
pisec. Obvladal je vsemogoče zvr
sti: od poezije do novele in do 
drame. Pisal je tudi romane, kot 
je njegovo zaključno delo "Zasta
ve”. Dosledno se je boril za spo
znavanje in izpovedovanje resnice 
človeškega življenja.* K temu lah
ko dodamo, da so se prav v iska
nju resnice o človeku in družbi, v 
kateri človek živi, rodila nesmrtna 
dela. to je dela, ki jim čas ne 
jemlje np veljave ne smisla.

ACE MERMOUA
.......*    minil      >             ■umi iiinmtiii   um,, „„a

Ohlajevanje odnosov med večino in manjšino koroška značilnost v letu 1981
CELOVEC — Žitranjski primer, kjer je občinski 

svet pred kratkim ukazal odstraniti slovenske na
pise iz notranjosti krajevne osnovne šole, verjetno 
najboljše opisuje trenutni položaj slovenske nared 
nostne skupnosti na Koroškem, je dejal doktor Fran
ci Zvvitter včeraj dopoldne v svojem predavanju 
v okviru 13. koroških kulturnih dnevov. V okviru te 
znanstvene prireditve sta včeraj dopoldne kot prva 
spregovorila in predstavila trenutni položaj sloven 
ske manjšine na Koroškem doktor Franci Zvvitter 
predsednik Zveze slovenskih organizacij in doktoi 
Matevž Grilc predsednik narodnega sveta koroških 
Slovencev.

Doktor Zvvitter je poudaril, da je asimilacijski 
pritisk na Slovence še vedno tako močan, da bi 
ga trenutno Slovenci ne uspeli zaustaviti niti z go 
s|.xxlarsko neodvisnostjo. Avstrijska in še posebej 
uradna deželna koroška politika sta namreč še 
naprej protislovenski in ne dopuščata možnosti za 
gradnjo temeljev narodne enakopravnosti, le na 
katerih je mogoče graditi trden obstoj slovenske 
manjšine. V tem okviru velja omeniti tudi protislo 
vensko postopanje nekaterih občinskih svetov na 
dvojezičnem območju. Poleg žitranjskega je zek 
značilna prepoved velikovškega občinskega sveta, 
da bi slovenski otroški in mladinski zbori priredili 
koncert v krajevni občinski dvorani. Vsi primeri iz. 
bruhov protislovenske mržnje po mnenju dr. Zvvittra 
izpričujejo pravilnost odločitve obeli osrednjih slo 
venskih organizacij, ko sta odločno odklonila sedmo-

julijsko zakonodajo in ustanovitev sosvetov v kateri 
bi imeli Slovenci podrejeno vlogo.

Tudi za drugega govornika, dr. Grilca je ohla
jevanje ozračja med uradnimi oblastmi in Slovenci 
temeljna značilnost za leto 1981. Odnosi z deželno m 
dunajsko vlado so se namreč zamrznili. Podobno 
velja tudi za vse tri najmočnejše koroške stranke, 
ki vztrajajo na tako imenovanem tristrankarskem 
paktu, ki je bil podlaga za zakon narodnih skupin 
in skupaj z njim ostaja najpomembnejša osnova za 
raznarodovalno politiko. Kljub vsem tem zaprekam 
se je delovanje manjšinskih organizacij letos še 
razširilo in utrdilo, kar nedvomno izpričuje vitalnost 
slovenske manjšine tudi v neugodnih razmerah.

Oba voditelja osrednjih koroških manjšinskih or 
ganizacij sta na koncu svojih posegov odločno zahte 
vala obnovitev enakopravnih pogovorov z oblastmi 
o vseh odprtih vprašanjih uresničevanja sedmega 
člena avstrijske državne pogodbe.

Koroški kulturni dnevi se niso v trinajstih letih 
uveljavili le kot pomembna tribuna manjšinskih 
zahtev, ampak dobivajo vedno značilnejšo vlogo 
tudi na področju povezovanja teorije in prakse, 
o obstoju in razvoju slovenske manjšine na Koro 
škem. Poseben ton jim daje vedno številnejša 
prisotnost nemškogovorečih avstrijskih strokovnjakov 
z manjšinskega področja, ki v zadnjih desetih letih 
pogosteje in iz objektivnejšega zornega kota prouču 
jejo narodnostne razmere v Avstriji. To je bilo še 
posebej razvidno iz včerajšnjih dveh dopoldanskih

referatov univerzitetnega profesorja iz Celovca 
VVolfganga Holzingerja in dunajskega izvedenca za 
manjšinska vprašanja Alberta Reitererja. Prvi je 
spregovoril o tipologizaciji manjšinske politike ter 
o oblikah in pojavih medetičnih odnosov v sodobnih 
družbah. Ti odnosi se le izjemoma razraščajo v 
pogojih prave simbioze, večkrat pa so zakoreninjeni 
v medsebojnem nerazumevanju, ki ustvarja pogoje 
nadrejenosti in podrejenosti. Odnosi neenakopravno
sti se odražajo tudi na povezovanje dvojezičnih 
območij v širše strukture in prav od razmerja 
med centralizacijo in decentralizacijo sodobnega dru 
žbenega sistema, bo v marsičem odvisno kakšen 
bo razvoj narodnosti na evropski celini.

Drugi nemški predavatelj Albert Reiterer je 
problematiko narodnih manjšin v Avstriji obdelal 
bolj podrobno in je posredoval vrsto zanimivih po 
datkov iz katerih se je dalo razbrati, da so pojmi, 
ki so posredno povezani z narodnostjo med ko 
škimi Slovenci in tako imenovani vindišarji zelo 
sorodni, kar še enkrat potrjuje tezo, da ne more
mo govoriti o »vmesnem narodu na Koroškem*.

Zelo poglobljen je bil tudi prikaz odnosa katoli 
ške cerkve do slovenske narodne manjšine na Ko
roškem [X) drugi svetovni vojni, ki ga je posredoval 
Feliks J. Bister. V njem je zgodovinsko prikazal 
razočaranje slovenske katoliške duhovščine do ce
lovškega škofijskega ordinariata glede narodnostnih 
vprašanj. Narodnozavedni koroški duhovniki, ki so 
jih nacisti odvedli v izgnanstvo so namreč pričako

vali, da se bo po vojni odnos do slovenskih vernikov 
spremenil, kar pa se ni zgodilo.

Cerkev je celo posredno prepovedala verouk v 
slovenščini v dvojezičnih šolah. Položaj se v zadnjih 
letih postopoma izboljšuje, kljub temu pa si bodo 
morali slovenski verniki prizadevati, da si bodo za
gotovili večjo samostojnost. V tem okviru v zad
njem desetletju zahtevajo naj celovška škofija ime
nuje slovenskega vikarja. Sprejem te odločitve Di 
imel tudi politične posledice. Cerkev bi morala 
namreč določiti dvojezične fare in s tem bi se po
sredno omejila na dvojezično območje, tega pa 
vsaj za sedaj še ni pripravljena napraviti.

Popoldne sta bili še dve zanimivi predavanji in 
sicer diplomantke dunajske univerze Štefke Bavti, 
ki je razčlenila zunanje in notranje dejavnike asi
milacije Slovencev na Koroškem in vlogo narodne 
in politične zavesti Slovencev v boju proti vzrokom 
te asimilacije, in Francija Zvvittra mlajšega, ki ie 
nanizal številne misli o novih kulturnih dejavnostih 
kot možni obliki pomoči za lažjo identifikacijo z 
lastno narodno skupnostjo.

Včerajšnji natrpan program so dopolnile še šte
vilne razprave po vseh predavanjih, ki so omogočile 
nadaljno kristalizacijo stališč in ugotovitev referen
tov7. Trinajsti koroški kulturni dnevi se bodo končali 
danes s poglobitvijo gospodarske problematike slo
venske manjšine na Koroškem in predstavitvijo dveh 
raziskav o narodni zavesti prebivalstva Globasnice 
in Bilčovsa. KARLO DEVETAK
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STEČAJ «PORFIRIA» OPOZORIL NA HUDO KRIZO

Gradbince v Trstu čakajo težki meseci: 
300 delavcev grozi odpustitev z dela

Sedaj je zaposlenih v gradbeništvu 3.700 oseb, pred sedmimi leti jih je bilo dvakrat toliko

Nepričakovan stečaj gradbenega 
podjetja »Porfirio*, last bivšega 
predsednika tržaške Zveze industrij- 
cev Paola Tassi ja, je priklical v 
ospredje zaskrbljujoč položaj, v 
katerem se trenutno nahaja grad
beništvo na Tržaškem.

«Tak položaj*, je obrazložil pred
stavnik sindikata gradbincev CGIL 
Giuliano Mauri, »je sicer odraz vse
splošne gospodarske krize, ki ni 
prizanesla niti gradbenemu sektor
ju, a ima po drugi strani nekatere 
povsem .tržaške’ specifičnosti. Kot 
po vsej državi je občutiti tudi pri 
nas pomanjkanje javnih in zasebnih 
finansiranj; vladnih in deželnih u- 
krepov v prid gradbeništvu v zad
njem obdobju praktično ni bilo. Kre
ditni vijak in visoke obrestne me
re so odsvetovali investiranje na 
tem področju: nekoč je bilo vla
ganje denarja v gradbeništvo zelo 
dobičkonosno, bila je prava in go
tova investicija. Sedaj, pod takimi 
pogoji, se zasebnikom to že ne iz
plača več. Sedaj raje zapirajo hi
še, stanovanja ostajajo prazna tudi 
za več let, in to kljub velikemu 
povpraševanju po njih. Zasebnikom 
gre seveda za prodajanje stanovanj 
in ne le za oddajanje v najem. Za
to je prišlo po uvedbi zakona o pra
vičnih stanarinah do tolikšnega kao
sa, ki je imel — logično — svoj ne
gativni vpliv tudi na gradbeništvo 
samo.»

Kaj pa tržaške specifičnosti v 
gradbenem sektorju?

«0 krizi tržaškega gradbeništva 
priča najzgovorneje nekaj številk. 
Sedaj je v približno 280 gradbenih 
podjetjih na Tržaškem zaposlenih 
3.700 delavcev, pred sedmimi, osmi 
mi leti jih je bilo še enkrat toliko, od 
sedem do osem tisoč. Za našo po
krajino je značilna zelo visoka po
vprečna starost zaposlenih v grad
beništvu: delavci so stari v povpreč
ju od 50 do 55 let. Za gradbince, 
ki odhajajo v pokoj, je zelo težko 
najti mlade, ki bi jih nadomestili. 
Sedaj je sicer zelo malo povpraše
vanja po mladi delovni sili na tem 
področju, več ga je bilo pred nekaj 
leti, ko so bila pri nas v teku ne
katera velika gradbena dela (npr. 
Melara in ljudske hiše pri Sv. So
boti). V bližnji bodočnosti ni na vi
diku takih megaobjektov, kar pome
ni, da se bo kriza v gradbeništvu 
še zaostrila.*

Omenili ste, da je bilo pred leti, 
kljub vsemu, le nekaj povpraševa
nja po gradbincih, mlade delovne 
sile pa je bilo bolj malo. Kdo je za
polnil to vrzel?

«Med gradbinci, ki delajo na Tr 
žaškem, jih je že vrsto let kakih 
20 odstotkov takih, ki prihajajo,sem
kaj na delo z Goriškega, iz Fur
lanije, Karnije in nekaterih drugih 
bližnjih krajev. Nekaj je tudi tu

kajšnjih .obrtnikov’, ki delujejo za 
sebno. Vse te smatramo za krajev
ne gradbince. Poleg teh pa je se 
občutno število takih, ki so prišli 
na Tržaško z italijanskega Juga. 
Ta fenomen se je razcvetel pred 
približno dvema, tremi leti: potem 
ko so se končala dela za rekon 
strukcijo Furlanije, so jih najela 
tukajšnja gradbena podjetja. De
lavci z Juga se le-tem bolj izpla
čajo kot domači, ker stanejo podjet
je manj, najamejo pa jih prek ,ka 
poralov’, pravcatih mafijcev, ki 
.nadzorujejo’ dotok delovne sile iz 
južnih dežel.

Kolikšno je število teh delavcev 
pri nas?

»Točnega števila praktično ni mo
goče izvedeti, ker vseh sploh ne mo
remo kontrolirati: nekaj časa dela
jo pri enem podjetju, nato pri dru
gem, nato se za nekaj časa pre
selijo, denimo v Furlanijo. Ta nji
hova mobilnost pri delu onemogoča, 
da bi zvedeli za njihovo število. 
Njihovo delo je seveda grobo delo 
na črno.»

Kakšne so bližnje perspektive grad
beništva na Tržaškem?

»Tržaškemu gradbeništvu se ne 
pišejo zlati časi: primer podjetja 
Porfirio je že sam dovolj zgovoren.

Brez finansiranj, naložb, bodo pod
jetja prisiljena odpuščati delavce z 
dela. V gradbeništvu je odpuščanje 
z dela mnogo .lažje’, kot na primer 
za delavce Arzenala ah tovarne Ve
likih motorjev, ker imajo podjetja 
manj zaposlenih in naletijo odpu
ščanja v tem sektorju na manjšo od
zivnost kot pri drugih sektorjih. Če 
ne bo prišlo do kakih ukrepov na 
deželni ravni, se bomo v prvih me
secih prihodnjega leta najverjetneje 
znašli s približno 300 brezposelnimi 
gradbinci več na Tržaškem.* (šč)

Podaljšan rok 
za samoobdavčitcv INPS

Včeraj so v Uradnem vestniku 
objavili ministrski dekret, ki po
daljšuje rok za izplačan.je samo- 
obdavčitve INPS. Ta rok, ki je bil 
prvotno določen za 15. december, 
so podaljšali do 30. januarja. Samo- 
obdavčitev velja za državljane, ki 
niso vpisani v bolniške blagajne in 
prijavljajo dohodke. Prav tako so 
dolžni izvesti samoobdavčitev tuji 
državljani, ki so zaprosili za vpis 
v državno zdravstveno službo.

RAZPRAVA V KROŽKU «SALVEMINJ>

Socialisti odločno obsojajo 
vojaški poseg na Poljskem
Uvodne misli pokrajinskega tajnika PSI Pittonija - Refe
rat o stanju na Poljskem je imel Gianfranco Car bone

Zaskrbljenost sindikatov 
zaradi položaja v KZE
Strankarski interesi pred bližnjimi volitvami 
doslej onemogočili sprejem ustreznih odločitev 
za učinkovito delovanje zdravstvenih struktur

Pokrajinska sindikalna federacija CGIL, CISL in CCdL/UIL 
je izrazila svojo globoko zaskrbljenost zaradi najnovejšega doga
janja v tržaški Krajevni zdravstveni enoti. S 1. januarjem, se 
pravi čez nekaj dni, bo morala KZE prevzeti tudi upravljanje bol
nišnic, s čimer bo prevzela popolno odgovornost za delovanje vseh 
zdravstvenih struktur in storitev, kljub temu pa še vedno ni spro
žila potrebnih ukrepov, kot na primer določitev sektorjev dela, 
brez katerih ni možno učinkovito delovanje.

Po oceni sindikatov je do takega stanja prišlo vsled notranje 
politične debate v skupščini KZE, kjer prevladujejo partikularni 
in strankarski interesi, verjetno zaradi bližnjih volitev, kar pa 
je prav gotovo nezdružljivo z duhom in črko zdravstvene reforme.

Od tod sedanja paraliza, ki še zaostruje obstoječo krizo zdrav
stvenih struktur. Zato federacija CGIL, CISL in CCdL/UIL poziva 
vse politične sile, ki so zastopane v skupščini KZE, naj se takoj 
in jasno izrečejo o programih in operativnih vsebinah tržaške 
zdravstvene enote. Istočasno sindikalna federacija napoveduje ši
roko mobilizacijo okrog tega vprašanja, tako da bi začetek de
lovanja KZE dejansko pomenil izboljšanje zdravstvenih storitev 
v korist porabnikov.

Na pobudo pokrajinskega vodstva 
PSI je bila sinoči v krožku «Salve- 
mini* javna razprava, ki se je je 
udeležilo predvsem nekaj članov in 
prijateljev te stranke, pa tudi Erco- 
lessi v predstavništvu radikalne 
stranke in Monfalcon (KPI). S tem 
so se tudi tržaški socialisti pridruži
li valu protestov ob položaju na 
Poljskem, je v uvodnem nagovoru 
dejal pokrajinski tajnik stranke Pit- 
toni, saj niso mogli stati ob strani, 
ko gre za teptanje svoboščin. Pitto- 
ni je tudi poudaril, da je PSI tudi 
na vsedržavni ravni obsodila držav
ni udar, ki ga je izvedla poljska KP 
ob podpihovanju Sovjetske zveze, 
vendar pa socialisti niso nikoli stru- 
mentalizirali tega problema. Nato 
je Pittoni predal besedo članu po
krajinskega tajništva stranke Carbo- 
neju, ki je imel daljši referat.

Carbone je najprej naglasil, da 
dogodki na Poljskem potrjujejo so
cialiste o pravilnih izbirah, za ka
tere so se odločili leta 1948, ko so 
se obrnili od režimov «realnega so
cializma*. Nato je analiziral doga
janje na Poljskem in ob tem tudi 
poudaril, da je nedopustno, da se 
katoliška cerkev vmešava v politič
ne zadeve. Iz tega je prešel na zelo 
žgočo problematiko in polemiziral 
s tistimi, ki mislijo, da je bila vo
jaška intervencija generala Jaruzel- 
skega najmanjše zlo, saj je kljub 
temu za vsem Sovjetska zveza. Do
godki na Poljskem seveda niso v 
prid delavskemu razredu. Oblast 
hoče sedaj opravičiti svoj poseg s 
patriotizmom in nacionalizmom, kar 
pa je značilnost vseh diktatur in 
vojaških režimov. Nasploh pa je vsa 
vzhodna oblast grajena na vojski, 
ki je temelj celotne politične orga
nizacije in ne dovoljuje svobode.

V nadaljevanju svojega posega je 
Carbone govoril tudi o položaju 
znotraj italijanske komunistične par
tije in se ob tem vprašal, kaj po
meni inovativni veter oktobrske re
volucije. Posledice oktobrske revo
lucije niso družbene zmage, ampak 
večkrat gre za prave tragedije. Car
bone ne vidi nič pozitivnega v vzhod
nem svetu, saj ni politične dialekti
ke, ni svobode in ni svobodnih de
lavskih organizacij, zato je najbrž 
napočil trenuiek, da KPI izjavi, da 
je ta tip socialističnega modela po
polnoma zgrešen. Socialisti podpira
jo boj poljskih delavcev in se bodo 
in se vključujejo v mednarodno gi
banje, ki obsoja vojaški udar in 
zahteva svoboščine ter delovanja 
sindikata Solidarnost.

Po tem se je razvila krajša raz
prava. ki pa ni zaobjela toliko polj
skih dogodkov, kot pa položaja zno
traj-KPI in ^celotne italijanske levi*- 
ce. Nekateri so ugotovili, da se ka
žejo v KPI pozitivni znaki, ko gre 
za različnost mnenj in obsodbo ve

'jaške intervencije. Veliko pa je bilo 
rečenega tudi o socializmu in »real
nem socializmu*, ki sta povsem na
sprotujoča si pojma. Zato vsak so
cialist mora obsoditi vojaške dikta
ture in zatiranim izreči solidarnost.
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KRIZA V LUKI SE ZAOSTRUJE IZ DNEVA V DANNA SEDEŽU KRAJEVNE ZDRAVSTVENE ENOTE

Kljub včerajšnjemu srečanju CflL SE ZA VIEMA ZA ENOTNOST 
nič novega za posvetovalnice VSEH PRISTANIŠKIH DELAVCEV

Sindikat kritično ocenjuje nekatere oblike boja uslužbencev EAPTVčerajšnje srečanje med pred
stavniki otroške bolnice Burlo Ga- 
rofolo, KZE, pokrajinske uprave in 
koordinacijskega odbora družinskih 
posvetovalnic ni doprineslo velikih 
novosti pri reševanju težke situa
cije, v katero so posvetovalnice zaš
le letošnjega septembra, ko so iz 
razpuščenega Zdravstvenega konzor
cija prešle pod okrilje KZE. Vse 
temeljne odločitve, predvsem glede 
zdravstvenega osebja v posvetoval
nicah, so odložili na prve dni ja
nuarja. Predstavnice upravljalnih 
odborov posvetovalnic iz vse pokra 
jine so včeraj po precej razburljivi 
seji sklenile, da počakajo še nekaj 
dni, vsekakor ne dlje od 10. januar 
ja. Kaj bo potem, pa je težko pred 
videvati.

Sinoči so predstavniki KZE pouda 
rili pomembno socialno vlogo po
svetovalnic, v svojo obrambo za ve
like zamude in zavlačevanja pri 
njihovem upravljanju pa so dejali, 
da imajo še premalo izkušenj na 
tem področju. Administrativni funk 
cionar otroške bolnice .je obžaloval 
dejstvo, da njihova uprava še nima 
deželnih smernic in pooblastil za 
svoje delovanje v posvetovalnicah 
in zato ne more sprejeti obvezujo
čih sklepov. Tudi za upravni odbor 
bolnice je pomembno dobro delo
vanje posvetovalnic, saj pomaga tu
di njej sami pri širjenju decentra

S 1. januarjem 1982 
številka IVA obvezna 
za vse kmetovalce

Kmečka zveza obvešča vse 
kmetovalce, ki v letu 1980 niso 
presegli deset milijonov lir pro
meta in ne vodijo knjigovodstva 
IVA, da bodo morali s L ja
nuarjem 1982 imeti številko IVA. 
Ministrstvo za finance je nam
reč sklenilo, da bodo morali vsi 
proizvajalci imeti svojo števil
ko IVA (numero di partita 
IVA), ki jo bodo morali sporo
čiti svojim odjemalcem in doba
viteljem, kateri jo bodo nato 
predložili njihovi letni prijavi 
IVA. Kmečka zveza vabi zato 
vse svoje člane in kmete, da 
se nujno zglasijo v njenih ura
dih, ki jim bodo na razpolago 
za izpolnjevanje vseh formalno
sti. Opozarjamo, da so za krši
tev omenjenih obveznosti pred
videne visoke denarne kazni.

Tajništvo Kmečke zveze

lizacije, je dejal funkcionar. Gle
de staleža in plačila babic ter gi
nekologov in ginekologinj pa je do
dal, da ju je treba reševati na sin
dikalni ravni. Pri tem pa so pred
stavnice posvetovalnic ugotovile, da 
dobra volja bolj malo pomaga, če 
ji ne sledijo konkretne pobude. Dej
stvo je, da se je velika večina 
zdravstvenih operaterjev bolnice, ki 
so delali tudi v okviru posvetoval
nic, že odpovedale delu v posveto
valnicah, predvsem zaradi neustrez
nega vodenja tega spora s strani 
uprave bolnice.

V tej temni sliki je edina prava 
novost bilo sporočilo pokrajinskega 
funkcionarja Salomoneja, ki je iz
javil, da so včeraj zjutraj na po 
krajini sprejeli sklep glede opera
terjev, ki so zaposleni tudi v po
svetovalnici. Uprava namreč daje 
možnost, da se jim loči delovni 
urnik. Psihologinje in socialne de
lavke naj bi torej v okviru pokra
jine delale le nekaj ur zjutraj, pre
ostali delovni čas (3 ure) na doooI 
dne v posvetovalnicah. Do sedaj 
so v posvetovalnicah delale v nad
urnem delu. Sklep je lahko korak 
naprej, dodati pa je treba, da se 
pokrajinski funkcionarji niso še o 
njegovi izvedljivosti pogovarjali ne 
z zainteresiranimi, ne s sindikalnimi 
predstavniki. Vprašanje je tudi, kdo 
bi izvajal delo, ki so ga omenjene 
operaterke dosedaj opravljale.

Kot rečeno so predstavniki KZE 
in otroške bolnice predlagali novo 
srečanje v prvih dneh januarja, ko 
bodo — tako so svečano obljubili — 
imeli konkretnejše predloge.

KPI o stanju na tržaškem 
sedežu RAI

Pokrajinsko tajništvo KPI je v 
teh dneh proučilo stanje na trža
škem sedežu RAI. potem ko so iz 
Rima poslali »komisarja*. Gre za 
poskus Krščanske demokracije, me 
ni KPI, da bi vsilila na čelo de- 
želne RAI »zveste ljudi*, ki pa ni
majo nobene zveze s tržaško in 
deželno stvarnostjo. Tp pa je v gro
bem nasprotju z vlogo radiotelevi
zijske služe, ki mora odražati spe
cifičnost naše dežele s posebnim 
statutom, njpn etnični in kulturni 
pluralizem, prisotnost slovenske 
manjšine in mednarodno vlogo, ki 
jo mora dežela odigravati. Pokra
jinsko tajništvo KPI zato izraža 
solidarnost s časnikarji in usluž
benci RAI.

Uslužbenci tržaške neodvisne pri
staniške ustanove so včeraj stavka
li eno uro pri vsaki delovni izme
ni v znak protesta proti vodstvu u- 
stanove ,ki se po njihovem mnenju 
noče pogajati o uresničitvi načrta 
za preobrazbo pristaniških dejavno
sti, ki bi moral kot kaže stopiti v 
veljavo z novim letom. Kamen spo
ra med delavci in vodstvom je raz
členjeni delovni urnik, ki ga hoče 
ustanova uvesti z namenom, da u- 
skladi obratovalne turnuse vseh go
spodarskih in drugih sektorjev v 
pristanišču. V središču pozornosti 
pa je poleg tega tudi vprašanje no
tranje mobilnosti delavcev, ki bi v 
sedanjih težkih razmerah nedvom
no prispevala k zvišanju splošne 
produktivnosti luke.

O položaju in zlasti o krizi trža
škega pristanišča je včeraj razprav
ljalo pokrajinsko tajništvo CGIL, ki 
je sporazumno s sindikalnimi za
stopniki delavcev pristaniške usta
nove in pristaniške družbe izdalo do
kument o tem problemu. Kriza v 
luki v luči nedavnih predlogov vod
stva ustanove pa je bila tudi pred
met včerajšnjega zborovanja delav
cev enotne pristaniške družbe. CGIL

v svojem dokumentu izraža veliko 
zaskrbljenost zaradi zaostritve po
ložaja v tržaškem pristanišču ter 
se ponovno zavzema za enotnost 
vseh delavskih in sindikalnih kom
ponent, brez katere bo zelo težko 
najti ustrezne sporazume z vod
stvom. Vsi se morajo odločno za
vedati, je nadalje rečeno v doku
mentu sindikalne organizacije, da je 
vsak udarec bodočnosti pristaniških 
dejavnosti, hud udarec ekonomske
mu razvoju Trsta in pokrajine.

CGIL, podobno kot skupščina de
lavcev enotne pristaniške družbe, 
pa ne soglaša z nekaterimi oblika
mi sindikalnega boja v luki, ki pri
zadenejo kot je rečeno v dokumen
tu poslovanje pristanišča ter ne pri
spevajo k enotnosti delavcev, ki mo
ra biti predpogoj za resna pogaja
nja s sogovorniki. Zelo očitno je, 
da se ta kritika nanaša tudi na vče
rajšnje stavkovno gibanje osebja 
neodvisne pristaniške ustanove.

Deželni zakonski 
osnutek o zdravstvu

Stalno osebje s kvalifikacijo 
splošnega ali psihiatričnega bolni
čarja bo uokvirjeno med profesio
nalne bolničarje. Glede tega bodo 
morale Krajevne zdravstvene enote 
v petinštiridesetih dneh po državnih 
izpitih odrediti spremembo sedanjih 
mest in določiti nova.

Ta pomembna novost je glavna 
značilnost zakonskega osnutka, ki 
ga predlaga deželni odbornik za 
zdravstvo Antonini in ki ga je de
želni odbor že odobril. Sedaj bo 
šel zakonski osnutek v pretres v 
komisijo, nakar bodo o njem raz
pravljali v deželni skupščini. S tem 
naj bi se dežela tudi dejansko 
vključila v vsedržavno zdravstveno 
reformo, ki naj bi zagotovila boljšo 
oskrbo prebivalstvu.

ŠE O DELOVANJU OBČINSKEGA SVETA

Dolinska občina se še ni dokončno 
izrekla o predvideni hitri cesti

Skupščina je soglasno sprejela resolucijo z zahtevo, da vlada in 
IRI posežeta v obrambo proizvodnje in zaposlovanja na Tržaškem

- Med glavnimi problemi, s kateri
mi se sooča dolinska občina, je ur
banistična ureditev vasi. Kot znano, 
je občinski svet na zadnji letošnji 
seji sprejel varianto regulacijskega 
načrta o krajinski zaščiti, kar v bi
stvu predstavlja prilagoditev dežel
nemu urbanističnemu načrtu. Na eni 
prvih sej v bližajočem se novem 
letu pa bo občinski svet poklican, 
da se izreče o še pomembnejšem 
urbanističnem inštrumentu, to je 
o splošni varianti k regulacijskemu 
načrtu, ki bo po zagotovilih upra
viteljev prav tako kot varianta o 
krajinski zaščiti izdelana v duhu 
aktivne zaščite in ovrednotenja ob
čanov.

Druga pomembna zadeva, o kate
ri se bo moral dolinski občinski 
svet izreči že v januarju, je hitra 
cesta. Dolinska občina še ni dala 
privoljenja, da bi hitra cesta ste
kla po njenem ozemlju. Svojo odlo
čitev pogojuje z zagotovilom dežel
nih oblasti, da sprejmejo tri osnovne 
pogoje. Prvič, da postane načrtova
na cesta prevozna od VII. pomola 
do državne ceste 202, drugič, da se 
razčisti vpčašanje vozlišča pred to

varno GMT in tretjič, da zgradijo 
dva viadukta in pravično rešijo 
vprašanje odškodnin. Deželni od
bornik Rinaldi se je bil sicer ob
vezal, da bo odgovoril pravočasno, 
da bi občinski svet lahko ustrezno 
sklepal že na pretekli seji, vendar 
popolnega odgovora še ni bilo. Ka
že, da se je zadeva najbolj zaple
tla glede viaduktov. Načrtovalec 
namreč še ni izdelal predloga, ob
ljubljeno pa je bilo, da bodo ti na 
črti nared 18. januarja in bo torej 
tega dne nov sestanek z deželnimi 
predstavniki in strokovnjaki ter ob
činskimi upravitelji. Da bi ne prišlo 
do morebitnih nadaljnjih zamud, je 
zato občinski odbor sklenil, da skli
če občinsko skupščino za naslednji 
dan, to je 19. januarja. Tedaj bo 
dokončno padla odločitev o tem pro
blemu.

Če se pomudimo še za trenutek 
pri zadnji letošnji seji občinske 
skupščine, ne moremo mimo resolu
cije, ki jo je sprejel v obrambo pro
izvodnega sektorja na Tržaškem. 
Izhajajoč iz ugotovitve, da preživ
ljajo industrijska podjetja z držav
no udeležbo zelo hudo krizo, se do-

ZARADI STALNEGA NARAŠČANJA VSAKOVRSTNIH STROŠKOV

Mnoge gostilne so se letos odpovedale 
tradicionalnim novoletnim prireditvam
Veliko ljudi se bo poslovilo od starega leta v krogu sorodnikov in znancev 
Najdražja Silvestrova noč v hotelu «Europa» v Nabrežini - Mladi še vedno 
najraje zahajajo v Kranjsko goro - Silvestrovanji na Opčinah in v Boljuncu

• Združenje malih trgovcev prireja 
1. januarja ob 18. uri novoletni kon
cert v gledališču Rossetti. Zaslužek 
bodo poklonili ženski sekciji Rdeče
ga križa.

Naši ljudje so pred leti veselo 
pričakovali novo leto v družinskem 
krogu, med sorodniki in znanci, kaj
ti taka je bila navada in take so 
bile tudi denarne zmožnosti, ki niso 
dovoljevale razsipnosti in trošenja 
po nepotrebnem. Sčasoma se je tu
di ta navada prilagodila novemu 
življenjskemu tempu in novim vred
notam, ki so znatno prispevale, da 
se je silvestrovanje iz «zasebne» sfe
re v razmeroma kratkem času spre
menilo v javno predstavo, ki jo je 
bilo mogoče deliti tudi z množico 
povsem neznanih ljudi. Sodeč po 
številu silvestrovanj, "ki jih letos pri
rejajo po slovenskih gostilnah in na
ših društvih, pa takoj pade v oči, 
da se ljudje vračaj*11 k* "tradiciji 
in da bodo mnogi, ki so lani pozdra
vili začetek novega leta v smučar
skih središčih ali po restavracijah, 
letos ostali kar doma. Kvečjemu si 
bodo privoščili »normalno* večerjo 
v kaki od doma ne preveč oddalje
ni gostilni, kjer skoraj gotovo ne 
bo glasbe in tudi ne tistega silve
strskega vzdušja, ki smo ga vsi vsaj 
enkrat že okusili. Zakaj torej ta po
vratek k staremu? Razlogov je go
tovo več in sedaj ni umestno o tem 
globlje razmišljati in se ob tem po 
nepotrebnem zaustavljati. Vsekakor 
pa menimo, da ne igra denar pri 
tej izbiri bistvene vloge, dosti bolj 
važno je namreč človekovo počutje 
in kaj si vsakdo obeta od silvestro
vanja.

Kot smo že omenili, bo letos po 
okoliških gostilnah zelo malo silve
strovanj v pravem pomenu besede. 
Skoraj vse restavracije bodo nudile 
gostom novoletne večerje s hišnimi 
specialitetami in s kančkom fanta
zije domače kuharice, ki bo tokrat 
igrala res najvidnejšo vlogo pri pra
znovanju. V gostilni Sardoč v Sliv- 
nem, kjer so že zdavnaj rezervira
ne vse razpoložljive miz bo na pri
mer silvestrski menu osredotočen 
na jedačah na žaru, pri Studencu 
v Dolini, kjer je tudi že vse zase
deno, pa bo gostom na voljo bogat 
jedilni list, pri katerem bodo prišli 
na svoj račun ljubitelji divjačine. 
Med tistimi, ki bodo preživeli Silve
strovo po naših gostilnah in restav
racijah, pa je največ Tržačanov, kar 
ponovno potrjuje, da bodo letos 
mnogi naši ljudje silvestrovali doma.

Letos torej ne bo dosti tradicio
nalnih silvestrovanj v javnih loka
lih in zaradi tega bodo nekateri iz
med teh jutri celo zaprti. Nekateri 
gostilničarji so nam tudi jasno po
vedali. da so se odrekli silvestro-
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Pobude za preprečevanje stekline
Novo dostavno vozilo za konjederce - Gradnja pesjaka v Nabrežini - Pozornost naših lovcev

Krajevna zdravstvena enota in 
posamezne občine se v teh dneh 
spoprijemajo z vprašanjem, kako 
preventivno preprečiti, da bi se ste
klina, primer katere so zasledili v 
gozdu pri Trebčah, še razširila po 
našem področju in prizadela doma
če živali ali celo tudi človeka. KZE 
je takoj v soboto izdala odredbo z 
ukrepi, ki jih morajo podvzeti ob
čani. predvsem lastniki psov (psi 
morajo imeti nagobčnik in biti pri
vezani na vrvici), da se prepreči 
možnost okužbe. Nadalje se je od
ločila za nakup dostavnega vozila, 
ki naj bi služilo konjedercem za lov 
klateških psov. Prav klateški psi in 
mačke so namreč zelo nevarni za 
prenos stekline, ker imajo večjo 
možnost, da pridejo v kontakt s 
steklimi divjimi živalmi Dostavno 
vozilo bodo izročili ustanovi v za 
četku prihodnjega tedna, zato je 
za tisti čas lahko predvideti prav
cati lov na klateške pse. Prav za
radi tega velja lastnikom psov po

noviti, naj skrbijo in pazijo na 
svoje živali, da ne bo prišlo do ne- 
všečnih in neljubih primerov.

Krajevna zdravstvena enota na
merava v prihodnje sensibilizirati 
javnost o tem problemu. Tako bo 
razširila bilten o steklini, ki ga 
je pred časom izdala dežela Fur
lanija - Julijska krajina, a ni imel 
doslej večjega odziva, izdala pa bo 
tudi lepak o preventivnih ukre
pih proti steklini, ki naj bi ga 
razobesili po javnih lokalih.

V devinsko-nabrežinski občini so 
se pred nekaj meseci odločili za 
izgradnjo občinskega pesjaka, kar 
naj bi pripomoglo k znatnemu zni
žanju potepuških živali v občini. 
Pesjak je že v gradnji na občin 
skem zemljišču nedaleč od telovad 
niče v Nabrežini.

Na steklino so že od časa zelo 
pozorni tudi člani Slovenskega lov
skega društva v Furlaniji - Julij
ski krajini »Doberdob*, ki imajo 
med vsemi še največ neposrednih

stikov z naravo. Tako je njihova 
pozornost osredotočena predvsem na 
odstrel lisic (lisice spadajo med 
najbolj nevarne prenašalce stekli
ne pri nas, ker največ grizejo, ste
klina pa se prenaša prav preko 
ugriza), če med svojimi pohodi po 
Krasu naletijo na crknjeno žival, 
pa to takoj sporočijo pristojnim 
zdravstvenim oblastem, da mrhe 
pošljejo na pregled v Padovo.

vanju zaradi predragih honorarjev 
glasbenih ansamblov in zaradi na
raščanja davčnih dajatev, ki jih je 
treba ob takih prilikah odšteti 
SIAE. Restavracija »Slavko* na 
Kontovelu pa je ena redkih doma 
čih obratov, ki se je prvič odloči 
la za silvestrovanje s posebnim 
menu.jem in z glasbo. Za silvestro
vanje v tej restavraciji bo treba 
plačati 30 tisoč lir, v ostalih lo
kalih, kjer pa ne bo glasbene 
spremljave, pa se cena suče okrog 
20 tisoč lir. V zameno za to, pa 
bodo skoraj vse naše gostilne od 
prte 1. januarja in mnoge izmed 
teh so za ta dan že popolnoma 
zasedene. m

Isto velja za mestne restavraci
je, kjer je bilo letos za Silvestrovo 
povpraševanje znatno manjše. Kot 
zanimivost naj povemo, da kar za 
deva cene zaseda prvo mesto hotel 
»Europa* pod Nabrežino, kjer bo 
treba za silvestrovanje plačati kar 
80 tisoč lir. Nekoliko ceneje je v 
lokalu «Harry’s Grili*, kjer bo tre 
ba za novoletno praznovanje odšte
ti 58 tisoč lir in pa v hotelu Sa- 
voia Excelsior, k.jer stane komplet
na večerja ob glasbi 60 tisočakov. 
V karakterističnem lokalu na gra 
du sv. Justa «Bottega del vino* pa 
bodo gostom servirali le mrzle

jedi, za katere bo treba 22 tisoč 
lir, vse ostalo pa bo treba plača 
ti posebej.

Mnogi se bodo tudi letos pošlo 
vili od starega leta onkraj meje, 
zlasti v Lipici, Portorožu in v Po
stojni, kjer čakata Tržačane glas
ba in veselo razpoloženje Povpreč 
na cena silvestrovanja v teh kra 
jih se suče okrog 1000 ND na ose 
bo. Mladi zamejci bodo tudi letos 
v zelo velikem številu pričakali 
novo leto v Kranjski gori, kjer so 
mesta po hotelih in restavracijah 
že zdavnaj rezervirana.

Po naših kulturnih in športnih 
društvih pa ne bo vsakoletnega sil
vestrskega vrveža, saj,.so. se mno
ge organizacije letos odpovedale 
praznovanju. Veselo razpoložen je bo 
vladalo le v openskem prosvetnem 
domu in v dvorani gledališča »Fran
ce Prešeren* v Boljuncu. Na Opči
nah, kjer bo za ples igral ansam 
bel Lojzeta Furlana, prireja silve
strovanje SKD Tabor, v Boljuncu 
pa se bodo Tari zavrteli ob zvokih 
skupine ARIES. Prireditelj prazno
vanja je ŠD Breg. Mladi, ki niso 
odšli v Kranjsko goro, pa se bodo 
lahko zbrali v Kulturnem domu na 
Proseku, k.jer se bodo zabavali 
skupno 5 člani krajevnega mladin
skega krožka.

linski občinski svet obrača na vlad
ne oblasti in IRI z zahtevo, da po
sežejo v naši pokrajini z izrednimi 
investicijskimi ukrepi in zaščitijo na 
ta način proizvodni in zaposlitveni 
potencial zlasti v ladjedelstvu in je
klarstvu. V resoluciji tolmači občin
ski svet tudi zaskrbljenost krajev
nega prebivalstva zaradi proizvod
nega in zaposlitvenega upadanja v 
industrijski coni, kjer stojijo glavne 
industrije, kot so GMT in VM. Za
radi tega poziva vlado in IRI ter 
'deželno upravo, da ukrenejo vse po
trebno, da bi zajezili postopno go
spodarsko obubožan je. Prav tako 
zahteva, da na drugi deželni konfe
renci o državnih udeležbah, ki bo 
29. in 30 januarja v Trstu, vladne 
oblasti predložijo splošen predlog za 
utrditev in razvoj gospodarskega in 
proizvodnega sektorja v tržaški po
krajini.

Da bo slika o delu dolinskega 
sveta še popolnejša, naj omenimo 
nekatere manjše, a zato nič manj 
pomembne zadeve, o katerih je po
ročal župan Švab na zadnji seji. 
Gre za nekatera javna dela. Tako 
so bila z zasebnim pogajanjem od
dana dela za ureditev manjšega 
odseka kanalizacij v občini za 31 
milijonov in pol lir. Od teh bodo 
uporabili v Mačkoljah 7.650.000 lir, 
pri Lakotišču 7.684.000 lir in v Ric- 
manjih 16.135.000 lir. Glede gradnje 
družbenega centra pri Domju je žu
pan poročal, da dela dobro napre
dujejo. Ko bo vreme dopuščalo 
(žal ni bilo v zadnjih časih vreme 
naklonjeno), bodo montirali jekleno 
konštrukcijo. ki je že izdelana v 
celoti. Za izgradnjo tega poslopja 
je občina predvidela 500 milijonov 
lir, ki jih je prejela od državne hra
nilnice. Upati je le, da bodo ta sred
stva zadoščala.

V OKVIRU ^GLASBENIH SREČANJ»

Ljubljanski <Baročni trio» 
v baziliki sv. Silvestra

Stilno in tehnično dovršeno izvajanje mlad‘h sloven- 
Koneert je prenašala televizija RAI

«H!tr!» gasilci
V stanovanju družine Giuliani v 

prvem nadstropju hiše v Ul. Alfie- 
ri je sinoči ob 20.30 zaradi krat 
kega stika na okrasnih lučkah zgo
relo božično drevesce. Požara niso 
prvi opazili domačini, temveč ga
silci bližnje postaje na Trgu Nic- 
colini, ki jih je uhajajoči dim iz 
stanovanja takoj »pognal* na delo. 
Njihov hiter poseg je preprečil ve
čjo škodo.

sklh glasbenikov

V okviru «Glasbenih srečanj» v 
baziliki sv. Silvestra se je včeraj 
zvečer predstavil številnemu in po
zornemu občinstvu «Baročni trio» 
iz Ljubljane, ki ga sestavljajo Kle
men Ramovš (kljunaste flavte), 
Alojzij Mordej (viola da gamba) in 
Maks Strmčnik (clavicembalo). An
sambel obstaja komaj nekaj več 
kot 3 leta, a se je v tem kratkem 
času že močno uveljavil v evrop
skem merilu, kakor so se njegovi 
člani uveljavili v evropskem me
rilu tudi kot posamezniki. Vsi tri
je izvirajo iz ljubljanske Akade
mije za glasbo, izpopolnjevali pa 
so se pri največjih svetovnih moj
strih starih glasbil.

V svoj tržaški spored so vklju
čili dela Daria Castella, G. Ph. Te- 
lemanna, Martina Bittija. Andrewa 
Parchama in Antonina Forqueraya, 
torej avtorjev evropskega baroka 
in tudi izvajali so jih v izvirnikih 
na glasbilih, ki so izvirne kopije.

Ansambel je nazorno pokazal stil
no obvladanje baročne muzike in 
njegovo muziciranje je odražalo 
vseskozi plemenit in precizen pri
stop k izvajanim delom. Skladnost 
njegovega podajanja je dosegala 
vrhunce dostopne le tistim glasbe
nikom. ki jim ni do zunanje ble
stečega pač pa do čimbolj vernega 
interpretiranja sloga — baroka, ki 
se je kot glasbena zvrst, enako kot 
druge umetnostne zvrsti baroka, 
razvila iz arhitekturnih značilnosti 
časa med renesanso in prosvetljen- 
stvom. Posebno lepo je trio izvajal 
obe Telemannovi skladbi, pri kate
rih so vsi trije njegovi člani do
kazali tudi vrhunske tehnične od
like.

Tržaško občinstvo je s svojim po
zornim poslušanjem, ki je zahteva
lo tudi veliko zbranost zaradi po
gostih prekinitev za uglaševanje 
glasbil, še enkrat pokazalo visoko 
glasbeno kulturo. Poudariti velja, 
da je bilo med poslušalci veliko

število mladih, ki se tudi pedago 
ško vedno bolj približujejo stari 
glasbi.

Neznani pobalini
podtaknili ogenj
Predvčerajšnjim zvečer so gasil

ci in agenti letečega oddelka pohi
teli v Ul. Tigor 6, kjer so nezna
ni fantalini podtaknili ogenj v sta
novanju 34-letnega Sergia De Mat- 
tia, ki .je trenutno izven našega 
mesta. Sosed, ki je poklical reše
valce. je povedal, da je opazil tri 
mladeniče teči po stopnišču stavbe 
in takoj nato val dima, ki se je 
vil iz De Mattiovega stanovanja. 
Odprl je vrata, ki jih sicer tišči 
k podboju le tenka vrvica in takoj 
mu je bilo jasno, da gori postelj
nina. S pomočjo drugih sosedov je 
požar uničil v glavnem že pred 
prihodom gasilcev. Stanovalci so 
agentom povedali, da so neznanci 
že večkrat vdrli v stanovanje De 
Mattia in da so se znesli nad si
cer revnim pohištvom. Na kvestu
ri domnevajo, da je vedno šlo za 
medsebojno obračunavan.je raznih 
»klap*.

Pobude ob 80-Ietnlci 
kovinarskega sindikata

Ob 80-letnici obstoja vsedržavne
ga kovinarskega sindikata FIOM in 
ob 81 letnici obstoja ustrezne ko
vinarske organizacije v Julijski Be
nečiji je deželni zavod za študije 
in raziskave CGIL, ki deluje leto 
dni, pripravil vrsto jubilejnih pri
reditev. Poleg razstave fotografij 
in listin o prvih 30 letih delovanja 
kovinarjev v Trstu, Miljah in Trži
ču, ki je že bila urejena, priprav
lja omenjeni inštitut izdajo treh 
brošur pod skupnim naslovom, ki 
bodo izpod peres Diane De Rose, 
Sergia Ranchija in Marine Rossi 
posvečene 80 letni zgodovini kovi
narjev na navedenih ozemljih. Sle
dile bodo še druge publikacije, a 
inštitut CGIL namerava globlje po
seči tudi v posameznih tovarnah in 
v srednjih šolah, da s preteklostjo 
kovinarstva v naših krajih pobliže 
seznani tudi mladino; saj je kovi
narska industrija tod vselej pome
nila tradicionalno proizvodno de
javnost.

• Jutri bodo na področju Rocola in 
Melare odprli nov poštni urad (Ul. 
Pasteur 2), ki bo začel delovati v 
soboto, 2. januarja.

• Podjetje ACEGA sporoča, da bo
do jutri, zadnji dan leta. njegovi u- 
radi odprti od 7.25 do 10. ure.

Ob težki izgubi dragega očeta 
Benedikta izrekajo Združenje star
šev, učno in neučno osebje osnovne 
šole «P. Trubar* družini iskreno so
žalje.

Sekcija VZPI - ANPI - Domjo Iz
reka občuteno sožalje ženi Francki, 
sinu Enijo in družini ob smrti moža 
in očeta Ivana Pangerca.

Učenci in učiteljica IV. razreda 
osnovne šole Primož Trubar izrekajo 
Eriki in družini globoko sožalje ob 
izgubi dragega dedka.

Ob smrti drage mame Ane Furlan 
vd. Viola izreka iskreno sožalje sinu 
Fabiu KD Rovte - Kolonkovec.

KD Lonjer - Katinara izreka glo
boko sožalje odborniku Fabiu Violi 
ob izgubi drage mame.

Ob težki izgubi drage mame izre
kata Fabiu Violi globoko sožalje 
PD Lonjer - Katinara in ŠD Adria

Za vedno nas je zapustila naša draga

MARIJA PERT0T
Pogreb bo jutri, 31. t.m., ob 

bolnišnice v cerkev na Kontovelu.
12.30 iz mrtvašnice glavne

Žalujoči sestra Ana, brat Alojz in 
drugo sorodstvo.

Trst, Kontovel, 30. decembra 1981
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Božični koncert v Nabrežini

Kot vsako leto je tudi letos za božič nabrežinska godba na pihala priredila koncert na glavnem trgu v 
Nabrežini. Nabrežinska hranilnica in posojilnica je podarila godbenikom slaščice in pijačo, pa tudi do

mači župnik g. Brecelj je podaril steklenico domačega žganja, da bi bile «note bolj tople* 
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OB 10. OBLETNICI OBSTOJA

TRŽAŠKI 
PARTIZANSKI 
PEVSKI ZBOR

želi v novem letu 1982 vsem prijateljem borbene 
pesmi, slovenskim in italijanskim antifašistom obilo 
sreče in zadovoljstva! Posebna zahvala rednim in 
podpornim članom.

Gledališča

KD KRAŠKI DOM

vošči vsem svojim članom, 

prijateljem in sorodnim dru

štvom srečno in uspehov polno 

novo leto 1982.

ZVEZA BORCEV 
B o I j u n e c

vošči

SREČNO NOVO LETO 

vsem članom in simpatizerjem.

Razstave
SKD Tabor - Opčine in Odsek za 

Egodovino pri Narodni in študijski 
knjižnici vabita na ogled razstave 
Drugi tržaški proces v Prosvetnem 
domu na Opčinah, ki bo še danes, 
30. decembra, od 16. do 20. ure.

Včeraj-danes
Danes, SREDA, 30. decembra/ 

EVGEN
Sonce vzide ob 7.46 in zatone ob 
16.30 — Dolžina dneva 8.44 — Lu
na vzide ob 10.25 in zatone ob 20.29.

Jutri, ČETRTEK, 31. decembra
SILVESTER

Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 10,8 stopinje, najnižja 6.9, ob 18 
uri 9 stopinj, zračni tlak 998.5 mb 
narašča, veter 17 km na uro jugo- 
vzhodnik, vlaga 78-odstotna, padlo 
je 10,4 mm dežja, nebo oblačno, mor
je malo razgibano, temperatura 
morja 9,3 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Tatiana Iannel- 

lo, Roger Žagar, Ilaria Gandolfi, 
Lisa Basaldelia, Romina Barut, 
Francesca Romana Saule, Alessia 
Rossone, Giulia Della Zonca, Marco 
Urbcini/Zci

UMRLI SO: 64-letna Paola Sossi, 
58-letna Viola Serchi por. Chiopris, 
91-letna Anna Topam vd. Kraus, 60- 
letni Franco Montanari, 71-letni Giu 
seppe Šinigoj, 72-letna Anna Fran
com por. Del Piero, 76-letni Fran- 
cesco Osvald. 77-letna Angela A- 
vian. 84 letna Vittori vd, Delise, 67- 
letni Marino Mora, 81-letni Mario 
Goste, 98-letni Giulio Sanfelice, 60- 
letni Spartaco Bidussi. 76-letna Ma 
rianna Renzon vd. Faloppa, 88 let
ni Luigi Piemontesi, 83-letni Alviso 
Tassile, 96-letna Afisa Scrobogna 
vd. Negro, 85-letni 'Francesco Tom- 
sich. 77-letni Giulio Leone, 84 letna 
Maria Vran vd. Visintin. 93-letna 
Gemma Delbianco vd. Fonda, 95 let
na Caterina Sancin vd. Kenda. 73- 
letni Carlo Vigini, 86-letna Antonia 
Kolombini vd. Komar. 77-letni Rena
to Hlapse, 71-letna Anna Furlan vd. 
Viola, 63-letni Antonio Vincenti.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 8.30 do 20.30)

Ul. Rossetti 33, Ul. Roma 16, Ul. L. 
Stock 9, Trg Valmaura 11.

(od 8.30 do 13. in od 16. do 20.30) 
Trg Goldoni 8, Ul. Belpoggio 4.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 20.30 dalje)

Trg Goldoni 8, Ul. Belpoggio 4.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba od 21. do 8. ure 

tel. 732-627, predpraznična od 14. do 
21 ure in praznična od 8. do 20 
ure. tel. 68-441.

LKKAKNF v OKO* IC) 
Boliunec: tel 228 124; Bazovica: 

tel 226 165 Opčine: tel 211001;
‘Prosek- tel 225 141; Božje polje 

Zgonik- tel 225 596; Nabrežina- tel 
200 121; Sesljan: tel 209 197: Zavije 
teL 213137; Milje: tel. 271 124.

GODBENO DRUŠTVO 
Prosek

vošči
SREČNO NOVO LETO

vsem svojim članom, vašča
nom in ljubiteljem glasbe.

Kulturno društvo 
«LONJER - KATINARA»

in športno društvo 
«ADRIA»

želita vsem članom, športnikom 
in prVafetjem-

srečno in uspešno 
novo leto

SSG
Stalno slovensko gledališče iz Tr

sta gostuje v Cankarjevem domu — 
Kongresni in kulturni center — Lju
bljana — Trg revolucije z mladinsko 
igro P. Golie: «Jurček«. Ponovitve 
danes, 30. t.m., ob 10. in 13. uri ter 
jutri, 31. t.m., ob 11. uri v Izoli.

KULTURNI DOM
Do 15. 1. 1982 je v času predstav 

na ogled razstava »Fran Levstik v 
ilustraciji-in v gledališču*, ki jo v 
sodelovanju s Stalnim slovenskim 
gledališčem v Trstu predstavljajo 
Cankarjev dom. Društvo slovenskih 
likovnih umetnikov in Slovenski gle
dališki in filmski muzej.

ca

Čestitke
Danes praznuje najina draga hčer

ka BETI rojstni dan. še na mnoga 
zdrava in srečna leta ji kličeta iz 
srca mama in tata 

Danes praznuje rojstni dan PAVEL 
ANTONIČ. Mnogo uspeha v šoli in 
zdravja mu želita nono Rudi in nona 
Marica.

Danes praznuje 80. rojstni dan

TONČKA SOSIČ 
Francinova- z Opčin

Še mnogo zdravih let ji želijo

vsi njeni

Razna obvestila
KD Slovan — Padriče obvešča vse 

pevke in pevce, da se bodo pevske 
vaje zaradi praznikov pričele spet 
redno v sredo, 6. januarja (skupno).

GEn—
Namesto cvetja na grob Ivana 

Grudna darujeta Edvard in Ida 20 
tisoč lir za KD Igo Gruden — Na
brežina.

V spomin na pok. sestro Ivano 
in brata Franca ter Jožeta daruje 
Marija Primožič 10.000 lir za Skup
nost družina Opčine.

V spomin na pok, Franca in Aloj
za Počkarja daruje Rozina Počkar 
vd. Kosmač 10.000 Ur za Skupnost 
družina Opčine.

Ob 1. obletnici smrti očeta Karla 
Grobiše daruje hči Marinka 10.000 
lir za KD »Igo Gruden* Nabrežina.

Ariston 16.00—22.00 »Stati di alluci- 
nazione*. K. Russel. Prepovedan 
mladini pod 14. letom.

Ritz 18.00 »Chi trova un amico, tro- 
va un tesoro*. T. Hill B. Spencer. 
Jutri isti film ob 17.00.

Eden 17.00 »Red e Toby nemiciami- 
cix>. Walt Disney.

Grattacielo 15.30—22.15 «Culo e ca- 
micia*. R. Pozzetto in E. Monte 
sano.

Fenice 16.00—22.15 «Innamorato paz 
zo». A. Celentano in O. Muti

Cristallo 16.45—19.15—22.00 »Cristia- 
na F., Noi i ragazzi dello zoo di 
Berlino*. Prepovedan mladini pod 
14. letom.

Nazionale 16.00 «Candy la supervi- 
ziosa». Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Capitol 16.00 «H postino suona sem- 
pre due volte*. Prepovedan mladi
ni pod 14. letom.

Moderno 16.00—22.00 «1 carabbimat-
~ti». A. Luoto.
Filodrammatico 15.00 «11 regno dei 

sensi». Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Anrora 16.30 «1997 — Fuga da New 
York».

Vittorio Veneto 16.00 «Scusi dov'e il 
West».

Mignon 15.00 »Tutti insieme appas- 
sionatamente*.

Radio 14.30 «Contatti porno*. Prepo
vedan mladini pod 18. letom.

Lumiere 16.00 «L’aereo piu pazzo 
del mondo».

Mali oglasi
telefon (040) 79 46 72

PRODAM fiat 127 letnik 1974 po u- 
godni ceni. Telefonirati po 18. uri 
na štev. (040) 231355.

OSMICO je odprl Robert Pipan - 
Mavhinje 22 - D.

PRODAM peč na gorilno olje in 
peč na drva. Telefonirati na št. 
299-453.

PRODAM fiat 124 coupe letnik 1973 
v dobrem stanju. Tel 040/212859.

DIPLOMIRANA pedikerka nudi u- 
sluge. Telefonirati ob urah kosila 
na št. 040/213059.

DRVA za kurjavo in akacije za vi
nograd prodam. Tel. 0481/78043.

IŠČEM zidarsko podjetje za obnovi
tev prostorov in pročelja v mestu. 
Telefon (040) 571326.

KORŠIČ - pohištvo v izredni pro
daji. Telefon (040) 54390.

KUPIM peč na drva Telefonirati 
po 20. uri na štev. (0481) 882281.

V IZREDNI PRODAJI večja količi
na keramičnih ploščic za zunanjo 
in notranjo oblogo. Telefonirati ob 
delavnikih od 9. do 13. ure na štev. 
(040) 823-636.

ZA ODGOVORNEJŠI ODNOS DO OKOLJA

Srednjeročni načrt izgradnje 
kanalizacije v sovodenjski občini

Celotno omrežje naj bi po dosedanjih izračunih veljalo 
okrog 1.531 milijonov lir ■ Gradili ga bodo postopoma

NAROČNINA ZA PRIMORSKI DNEVNIK
ZA LETO 1982

CELOLETNA
POLLETNA
MESEČNA

59.000 lir + kolek 500 lir
43.000 lir + kolek 500 lir 

8.000 Ur
Celoletna naročnina za PRIMORSKI DNEVNIK 59.000 + 500 lir 
velja za tiste, ki |o poravnalo do 30. aprila. Po tem datumu bo 
celoletna naročnina znašala 96.000 + 500 lir.
Vsem naročnikom bomo še naprej nudili brezplačno MALE 
OGLASE in ČESTITKE.
Vsi, ki bodo poravnali naročnino do 28. februarja 1982 bodo 
udeleženi pri tradicionalnem žrebanju.

NAROČNINE SPREJEMAJO:
Uprava: Trst, Ul. Montecchl 8 — Tel. 794672 
Uprava: Gorica, Drev. XXIV. ma|a 1 — Tel. 83382 
Raznašalcl Primorskega dnevnika 
Pošta: Tekoči račun ZTT 11/5374 
Tržaška kreditna banka: Tekoči račun štev. 1192

Sovodenjski občinski svet je na 
predzadnji letošnji seji razpravljal 
in tudi odobril okvirni načrt ure
ditve kanalizacijskega omrežja. Na
črt, ki ga je izdelal projektantski 
urad ing. Pessina iz Palmanove, 
naj bi občinska uprava uresničila v 
prihodnjem srednjeročnem obdobju, 
postopoma, v skladu z razpoložlji
vostjo finančnih sredstev dežele in 
države. Proračunska vrednost inve
sticije znaša namreč kar 1.531 mi
lijonov lir, zato je bilo sprejetje na
črta postopne izvedbe skorajda 
nujno.

Med prvimi kraji, kjer bodo zgra
dili kanalizacijo za odtok odplak iz 
gospodinjstev in deževnice sta Ru- 
pa in Peč, kjer je to vprašanje 
zelo občuteno že nekaj let. V na
daljnji fazi, naj bi poskrbeli za 
zgraditev omrežja v Gabrjah in na 
Vrhu, medtem ko bi Sovodnje prišle 
na vrsto šele v zadnjem obdobju iz
vajanja načrta. Vsekakor pa je iz
vedba pogojena z razpoložljivostjo 
finančnih sredstev dežele in drža
ve. V sedanjem obdobju je namreč 
najemanje dodatnih posojil s stra
ni občine treba vsekakor izključiti.

Ureditev kanalizacije v Rupi bi 
po sedanjih izračunih veljala nekaj 
nad 163 milijonov lir, skoraj 211 
milijonov pa naj bi šlo za kanaliza
cijo na Peči. Čeprav sta oba kraja 
razmeroma blizu drug drugega, pa 
je načrtovalec, po priporočilu pri
stojnega deželnega urada, predvi
del dve ločeni omrežji in tudi dve 
ločeni prečiščevalni postaji. Prav 
take sta predvideni dve ločeni o- 
mrežji za Spodnje in Zgornje Ga
brje. na Vrhu pa so predvidena ce
lo tri manjša omrežja. Najvišji stro
šek (714 milijonov lir) je predviden 
za kanalizacijsko omrežje v Sovod- 
njah. kjer je predvidena ena sama 
prečiščevalna naprava na bregu Vi
pave, blizu sotočja s Sočo. Naprava 
bo drueačnega tipa kakor v dru
gih krajih.

Glede razvrstitve celotnega stro
ška naj zapišemo, da bo kar okrog 
950 milijonov stala nabava in vgra
ditev posebnih cevi in jaškov ter 
drugih naprav, 245 milijonov bodo 
stale prečiščevalne naprave, razli
ka pa gre na račun stroškov za na
črtovanje. davek na dodatno vred
nost. revizijo cen, nepredvidene stro
ške, razlastitve itd.

O načrtu bodo v kratkem razprav
ljali na pristojnem deželnem uradu, 
dežela pa naj, bi zagotovila tudi 
prvi prispevek za zadetek izvaja
nja del.

V okvirnem, pačrtu je predvidena 
izgradnja kanalizacijskega omrežja 
v strnjenih naseljih, oziroma ne
katerih gosteje poseljenih področjih, 
medtem ko ni zapopadena rešitev 
za odvajanje odpadnih voda za o- 
krog 40 hiš in nekaj gospodarskih 
objektov, ki stoje precej izven str
njeno naseljenih območij.

vi saloni odprti neprekinjeno do 
19. ure, 1. januarja bodo počivali, 
prav tako v nedeljo, 3. januarja, 
medtem ko bodo v soboto, 2. ja
nuarja, brivnice fakoltativno odprte.

Urniki ob praznikih
Objavljamo urnik trgovin in ne

kaj drugih koristnih informacij za 
prihodnje praznične dni.

Združenje goriških trgovcev jav
lja, da bodo jutri vse trgovine od
prte, poslovale pa bodo po pred
prazničnem urniku. Nekaj več dela 
kakor običajno bodo imeli v pekar 
nah, saj bodo napekli kruha tudi za 
prvi dan novega leta, ko bodo vse 
trgovine zaprte.

Avtobusi občinskega podjetja v 
Gorici bodo 1. januarja vozili po 
prazničnem voznem redu, z opol
danskim premorom od 12.30 do 14.30 
Poseben rožni red bo veljal le na 
progi št. 6 med slavno pošto in po
kopališčem.

Tridnevno zaporo napovedujejo za 
konec tedna tudi brivci, oziroma 
frizerke. V četrtek bodo njiho-

Izmcnjava novoletnih 
voščil na mejnih prehodih

Po dobri stari navadi si bodo 
tudi ob letošnjem novem letu iz
menjali novoletna voščila na mej
nih prehodih. Roke si bodo stisnili 
in zaželeli vse najboljše v novem 
letu pripadniki obmejne policije, ca
rinske službe in vsi tisti, ki na 
mejnih prehodih skrbijo za normal
no prehajanje meje.

Na mejnem prehodu Plešivo pa

se bodo srečali občinski svetovalci 
na čelu z županom in delegacija 
krajevne skupnosti v Goriških 
Brdih, se pravi na jugoslovanski 
strani. Voščila si bodo izmenjali 
jutri, na Silvestrovo ob 11. uri. Z 
mejnega prehoda se bodo zastopniki 
krminske in briške skupnosti od
peljali v vinsko klet na Dobrovem 
in nazdravili novemu letu.

JADRANSKI KOLEDAR
je izšel. Naročniki ga lahko 
dvignejo v naši upravi v Go
rici, Ul. 24. maja 1, na ZSKD 
v Ulici della Croce 3 ali pri 
Jožici Smet (pisarna SPD) v 
Ulici Malta 2 ter pri raznašal- 
cih našega dnevnika.

ZARADI BIROKRATSKIH TEŽAV

Podjetje La Gradese bo še vnaprej 
vzdrževalo avtobusne proge

Včeraj smo v poročilu o pone
deljkovi seji pokrajinskega sveta na
glasili, da obstojajo nekatere te
žave pravnega značaja v zvezi z 
nameravanim prevzemom prog av
tobusnega podjetja La Gradese s 
strani pokrajinskega avtobusnega 
podjetja. Včeraj so se v pokrajinski 
palači sestali predsednik pokrajine 
Cumpeta ter odbornik Lodi in Bres- 
san z zastopniki podjetja La Gra
dese ter predsednikom 4. prometne
ga območja prof. Ferrariiem. Pri
sotni so bili tudi zastoDniki APT. 
Zaradi že omenjenih težav bo po
djetje La Gradese vzdrževalo pro
met na vseh progah ves čas dokler 
se ne zadosti birokratskim potre
bam po sprejetju in potrditvi skle
pov o prevzemu avtobusnih prog 
in prevzemu potrebnega osebja.

Enako odločitev bodo najbrž spre
jeli v zvezi s podjetjem Autolinee 
triestine, ki vzdržuje avtobusno pro
go ■ Gorica - Trst.

narodnega mejnega prehoda Učeja. 
Slednji povezuje Posočje s Tersko 
dolino. Mejni prehod so torej zara
di snega morali začasno zapreti za 
ves promet.

Skrbi delavcev 
tovarne Detroit

Na sedež pokrajinske uprave k 
predsedniku Cumpeti so včeraj priš- 

fli ,zastopniki, tovarniškega .sveta po
djetja Detroit iz Tržiča. Skrbi jih 
zakaj ni deželna finančna družba 
Friulia podpisala sporazuma s po
djetjem Dal Vera iz Conegliana, ki 
bi moralo prevzeti tovarno Detroit 
in obnoviti proizvodnjo. Podpis po
godbe je bil napovedan za 24. de
cembra. pa so ga odložili na nedolo
čen čas. Pokrajinski predsednik je 
zastopnikom delavcev dejal, da je 
že posredoval na deželi, da bi se 
stvar čimprej izpeljala tako kot je 
bilo sporazumljeno pred časom.

Zaradi snega 
prehod Učeja zaprt

Povsod v Posočju je v zadnjih 
dneh padlo precej snega, kar je 
povzročilo tudi motnje ter zastoje 
v prometu. V Bovcu je na primer 
sijalo sonce, vendar na Kaninu za
radi močnega vetra ni bilo mogoče 
smučati, številni ljubitelji belih o- 
pojnosti so zaradi tega ostali ra
zočarani. Zaradi snežnih padavin je 
zaprta tudi cesta od žage do med-

PRISPEVAJTE ZA 
DIJAŠKO MATICO
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Sovodenjski 45-letniki

Sovodenjski petinštiridesetletnik'i 
bo praznovali. Svojo okroglo oblet
nico rojstva so proslavili tako, da 
bo se odpeljali na izlet v Beneško 
Slovenijo, kjer so si ogledali nov 
industrijski obrat Veplas, v Brdu pa 
zadružno gostilno, kjer so se po
zabavali ob zvokih harmonike. Po
ložili so venec k spomeniku padlim

v osvobodilni vojni v Sovodnjah in 
se pred njim tudi fotografirali.

Zaradi pomanjkanja prostora nis 
mo mogli slike objaviti prej, po
skrbeli pa smo vseeno, da je priš
la v naš časopis še pred koncem 
leta 1981, torej pravočasno za nji
hovo 45-letnico.

Drevi zaključni koncert 
orkestra «Lipizer»

Goriško kulturno društvo «Rodol- 
jo Lipizer*. ki prireja uspele ne
deljske matineje v goriškem avdi
toriju in vzdržuje tudi lastni komor
ni orkester vabi tudi letos na za 
ključni letni koncert svojega or
kestra, ki bo danes zvečer, v sre
do. 30. decembra, ob 20.45, v av
ditoriju v Ulici Roma.

Na sporedu koncerta so skladbe 
Corellija. Vivaldija, Watkinsa m 
Straussa. Orkester bo vodila Emi- 
lia Bilabini. Kot solisti nastopijo 
violinist Fabio Missaggia, flavtistka 
Luisa Sello in harfistka Maria Gra- 
zia Pistan.

INTERPELACIJE KPI V POKRAJINSKEM SVETU

Zakaj v odločitvah odbora 
ni upoštevano mnenje komisije?
Povod za interpelacijo sta 9klepa o novih specializa
cijah v šolstvu, ki ju je odbor predložil v ratiF Racijo 
Interpelacija tudi glede deželnega zakona št. 10 
ter o slovenski sekciji pri zavodu ITI v Gorici

Vprašanja s področja šolstva so 
v zadnjem času vse pogosteje pred 
met razprave v pokrajinskem sve
tu. Tako so na zadnji seji odobrili 
tudi najem posojila v višini 215 
milijonov lir za delno restrukturi- 
zacijo prostorov zavoda »Duca d’A- 
osta* v Gradišču, kjer bo končno 
dobila primerne prostore prva stop
nja tehničnega kmetijskega zavoda 
s sedežem v Čedadu V Gradišču 
naj bi bili prvi trije razredi ome
njene višje srednje šole, ostala dva 
razreda pa naj bi dijaki obiskovali 
še naprej v Čedadu.

Na področje šolstvo segajo tudi 
tri pismene internelacije. ki so jih 
na ponedeljkovi seji predložili ko
munistični svetovalci Brumat. Di 
Da to in Paiza.

Dve interpelaciji neposredno za
devata tudi slovensko šolo. Tako 
komunistični svetovalci sprašujejo 
za razloge, zakaj .je pokrajinski od
bor zavrnil predlog o ustanovitvi 
slovenske sekcije pri industrijskem 
tehničnem zavodu ITI v Gorici. V 
drugi interpelaciji, ki je naslovlje
na na pokrajinskega odbornika za 
šolstvo, pa svetovalci komunistične 
skupine vprašujejo, če odeovarja 
resnici, da je bilo zaradi naDačne 
izbire glede kriterija za dodelitev 
podpor v smislu deželnega zakona 
št. 10 iz leta 1980, prikrajšanih pre
cej dijakov slovenske narodnosti, 
ki imajo sicer stalno bivališče iz
ven pokrajine, obiskujejo pa ob
vezno šolo s slovenskim učnim je
zikom v Gorici. Komunistični sve
tovalci želijo tudi Vedeti, kaj je, 
oziroma kaj namerava odbornik u 
kreniti, da se ublažijo take neugod
ne posledice, neprimerne odločitve.

V tretji, po obsegu najdaljši in
terpelaciji, pa je govor o novih 
specializacijah na področju izobra
ževanja. O tem vprašanju ie tekla 
teseda že na predzadnji seji po
krajinskega sveta, vendar, zaradi 
potnanjkanja ustreznega gradiva o 
ziroma ustreznih podatkov, ni bil 
sprejet nikakršen sklep, o zadevi 
pa ni do tedaj razpravljata niti 
pristojna komisija v pokrajinskem 
svetu. Omenjena komisija se je 
sestala šele 14. decembra ter po
slušala mnenje šolskega skrbnika, 
ravnateljev kmetijske tehnične šole
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MUHASTO 1981. LETO SE POSLA VUA

Visoka plima v Gradežu 
v hribih pa dež in sneg

' V višjih legah nevarnost plazov - Zaprta cesta 
Trenta-Bovec - Snežna odeja povsod dovolj 
debela in se torej ni bati za novoletno smuko

Izgleda, da nam jo je 1981. leta 
ki je bilo, kar zadeva vreme kat 
precej muhasto, še zadnjič zagodlo. 
Močna odjuga z vetrom in dežjem 
je v nekaterih obmorskih krajih, 
posebno pa v Gradežu, povzročila 
izredno visoko plimo in je morje 
včeraj zalilo trgovine in stanovanja 
v starem delu mesta Precej nev
šečnosti so imeli zaradi obilice pa
davin v Tržiču in nekaterih drugih 
krajih. Dež je nekoliko presenetil 
tudi turistične delavce v zimsko
športnih središčih, kjer pa je snež 
na odeja še dovolj debela in bo 
torej smuka ob novem letu ugod
na. Včeraj je močno deževalo v 
Bovcu, dež pa je padal tudi na 
Lokvah ter v Črnem vrhu nad I- 
drijo.

Zaradi močne odjuge se je pove
čala nevarnost plazov. Tako je bi
la včeraj popoldne dalj časa zaprta 
cesta Idrija - Tolmin, pretrgane pa 
so bile tudi cestne povezave med 
Trento in Bovcem in to zaradi pla
zov. ki so zasuli cesto. Cesta pre
ko Predela je sicer z jugoslovanske 
strani prevozna z zimsko opremo, 
vendar pa je mejni prehod na i- 
talijanski strani zanrt. Kakor so 
nam sporočili na stalni službi za 
notranje zadeve v Novi Gorici, je 
promet močno oviran, oziroma pre- 
kinien le na nekaterih lokalnih ce
stah. Na Tolminskem in Bovškem 
je včeraj snežilo le nad 1000 metri.

Cene silvestrovanj 
na novogoriškem 
območju

Tudi onstran meje bodo številne 
zabave ob prehodu iz starega v no
vo leto. Kaže, da gospodarske te
žave in zaradi tega zvišanje živ
ljenjskih stroškov, ne bodo občut
neje vplivali na obisk lokalov. Sko
raj vsa mesta v hotelih, restavra
cijah in manjših gostiščih so nam
reč že razprodana. Med gosti bo 
kot običajno precej Slovencev in I- 
talijanov iz naših krajev.

Sodeč po razgovorih s predstav 
niki gostinskih podjetij in turistič
nih organizacij, bodo cene za sil
vestrsko večerjo znašale od najmanj 
90 tisoč in do največ 120 tisoč sta
rih -'inarjev na osebo. Pijače bo tre
ba plačati posebej. V novogoriških 
hotelih Park, Argonavti in Sabotin 
bo na primer silvestrski menu stal 
okrog 90 tisoč starih dinarjev. V

znanem gostinskem lokalu' Zemono 
pri Vipavi pa bo večerja veljala 
120 tisoč starih dinarjev.

Nagrade za diplomska dela 
o domačih argumentih

Pokrajinska uprava sporoča, da 
poteče 28. februarja 1982 rok za 
vložitev prošnje tistih diplomantov, 
ki so diplomsko delo napisali o go 
riško pokrajino zadevajočih vpra
šanjih in so s tem prispevali k bolj
šemu poznavanju kulturnega, gospo 
darskega, političnega, družbenega 
in kakršnega koli drugega področja.

Prošnjo za dodelitev pokrajinske
ga prispevka lahko vložijo tudi ti
sti ki niso stalno naseljeni v gori- 
ški pokrajini. Vsi pa morajo proš
njo, napisano na kolkovanem pa
pirju, oddati najkasneje do 12. ure 
28. februarja 1982. Prošnji morajo 
priložiti diplomsko delo. ki ga je 
overovilo tajništvo univerze, potr
dilo o opravljenem diplomskem de
lu, njeno oceno in oceno posamez
nih izpitov.

Znanstvenih diplomskih del, ki ni
majo nobene povezave z goriško 
pokrajino, ne bodo vzeli v poštev, 
prav tako ne bodo upoštevali sku
pinskih diplomskih del. Za vsa na
daljnja pojasnila je na voljo urad 
za javno vzgojo, tel. 85051.

ter industrijskega tehničnega zavo
da ter predstavnika Sindikata slo
venske šole. Zasedanja se je ude
ležil tudi pristojni pokrajinski od
bornik V ratifikacijo Da ie no- 
krajinski odbor na ponedeljkovi seji 
predložil dva sklepa, iz katerih iz
haja, kakor ugotavljajo komunisti, 
da sta bila sprejeta že pred samim 
zasedanjem stalne komisije. In tu se 
postavlja vprašanje, čemu ie bil 
torej sklican sestanek s Dredstav- 
niki šolskih ustanov in skrbništva, 
če .je pred tem že o vsem odločil 
odbor sam? Komunisti tudi spra 
šujejo. če ne bi kazalo oonovno pre
veriti in določiti pristojnosti stal
nih komisij in oristojnosti odbora, 
spričo ugotovitve, da so odločitve 
odbora večkrat različne od mnenja 
komisije.

Na interpelacije bo predsednik do- 
krajine, oziroma odbornik, odgo
voril na prihodnji seji. Vsaj takšna 
zagotovila ie bilo slišati v pone
deljek zvečer.

MLADINSKI ODBOR SKGZ 
GORICA

vabi člane in prijatelje na

SILVESTROVANJE
Ostale informacije o njem 

bomo objavili v jutrišnjem o- 
glasu, dobite pa jih tudi na se
dežu ZSKD v Ul. Croce.

Razstave
V Kulturnem domu je do 6. janu

arja odprta skupinska razstava go
riških slovenskih slikarjev Fagane
la, Košiča, Sakside, Bevčarja, Jusse 
in Klanjščka. Razstava je na ogled 
ob delavnikih od 17.30 do 20. ure.

Kino
duri ca

VERDI 18.00 -22.00 «Innamorato paz
zo*. A. Celentano in O. Muti.

CORSO 18.00-22.00 «Chi trova un 
amico trova un tesoro*. B. Spen
cer in T. Hill. Barvni film.

VITTORIA 17.30-22 00 «Le mogli su- 
persexy». Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Tržič
EXCELSIOR 17.30-22.00 «Nudo di 

donna*.
PRINCIPE 18.00—22.00 «Nessuno 4 

perfetto*.

Nova Gorica
in okolica

SOČA 18.00-20.00 »Ubij me nežno*. 
Jugoslovanski film.

SVOBODA 18.00-20.00 »Zapeljivka*. 
Francoski film.

DESKLE 19.30 »Mojster, mojster*. 
Jugoslovanski film.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Ves dan in ponoči je v Gorici 

dežurna lekarna Provvidenti, Trav
nik 34, tel. 84-972.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v Tr

žiču dežurna lekarna Al Redentore, 
Ul. Fratelli Roselli, tel. 72-340.

im n ii—
V sklad za postavitev partizanske

ga spomenika na Peči so prispevali: 
podjetje Eurolin 50.000 lir, Dominik 
Kovic - Peč 25.000, Friderik Med- 
vedič — Gorica 5.000, Franc in Zlat
ko Vižintin — Sovodnje 20.000, Jožef 
češčut — Sovodnje 10.000, Savina in 
Joško Perko — Peč 20.000, posojil
nica v Sovodnjah 500.000 lir.

POGREBI:
Danes, 30. t.m., v Gorici ob 9. 

Maria Pavesi iz bolnišnice San Gi 
sto v stolnico ter na glavno pok 
pališče; ob 11. uri Antonio Cus 
lin iz bolnišnice San Giusto na gla 
no pokopališče; ob 12.30 Ermin 
Gorini iz bolnišnice usmiljenih br 
tov v cerkev v Podturnu in na gla 
no pokopališče.

POHIŠTVO 
atrijsko 
in po meri

Sedež: 6TEVERJAN. 8ukovl|e 15 — lot 31148 
Sklodlšče: GORICA. Ul Foscolo 24 — Tel 31087

Stilno in moderno pohištvo — spolne sobe — otroške In 
mladinske sobe — dnevne sobe — sedežne garniture —■ 
•■■uhinie — opreme za kopalnice — pohištvo ra urade — 
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TRADICIONALNA DEŽELNA BOŽIČNA RAZSTAVA OB TEDNU SLOVENSKEGA FILMA V GORICI

V galeriji palače Costanzi 
pregled likovne zmogljivosti
Na vabilo deželnega sindikata se je prijavilo kar 118 slikarjev • Izbirna 
komisija je odbrala za razstavo 68 del - Razmeroma lepa raven, vendar nič novega

Prva večja manifestacija 
v Kulturnem domu v Gorici
Zakaj je retrospektiva slovenskega filma v Gorici uspela

Pred tednom dni, v sredo, 23. 
decembra so v dvorani palače 
Costanzi v Trstu odprli veliko, že 
tradicionalno božično razstavo, ki 
jo organizira Avtonomni deželni 
sindikat slikarjev, kiparjev in gra- 
jikov. Gre za slikarsko in kipar
sko razstavo, ki je ne smemo za
menjati z. grafično razstavo, ki 
jo prav tako že dolgo let organi
zira isti sindikat, le da je ta 
po navadi proti koncu poletja.

Letošnja razstava, o kateri je 
govor, je 35. zaporedna razstava 
in se je na vabilo sindikalnega 
vodstva odzvalo izredno veliko sli
karjev in likovnikov nasploh. Do 
določenega datuma je prispelo nič 
manj kot 118 del, to se pravi, da 
se je vabilu odzvalo 118 likovni
kov iz dežele Furlanije - Julijske 
krajine. Petčlanska izbirna komi
sija, ki jo je vodil slikar Edoar- 
čto Deveita, je iz- predloženih del 
izbrala vsega skupaj 68 del, akri
lov, ali skulptur, kar pomeni, da 
je izločila malone 40 odstotkov 
predloženih del. Zato bi mogli re
či. da je razstava na dokajšnji 
višini, vendar bi mogli hkrati do
dati, da velikih novosti, celo po
membnih del na razstvi ni. Res 
je sicer, da ima vsak slikar svoj 
slog. svoj izrazni jezik in bolj je 
nekdo samostojen in veljaven, tež
je je od njega pričakovati, da bo 
dal od sebe kaj nenavadnega, ker 
bi s tem zanikal samega sebe. 
Vendar moremo in moramo reči, 
da se poznavalec domače likov
ne umetnosti sprehodi po razsta
vi malone neprizadeto, ker bo od
kril kaj malo novosti. In vendar 
zaslužijo nekatera dela, da jih 
vsaj omenimo, oziroma da ome
nimo le tiste likovnike, ki se nam 
zde, da so rekli nekaj več, kot 
smo od njih navajeni, ali bi si
cer mogli pričakovati. Odveč pa 
bi bilo navajati imena vseh 68 
slikarjev in kiparjev, katerih dela 
bodo na ogled v palači Costanzi 
do 10. januarja bližajočega se leta.

Ponavljamo, da ne gre za stro
kovno oceno, ker so ocene tolikš
ne kolektivne razstave nemogoče, 
ustavili se bomo le pri nekaterih.

Ondina Brunetti, ki jo že toliko 
let poznam olcot slikarko v zaprta 
okolja vklenjenih ženskih likov, se 
je tokrat predstavila s plastičnim 
delom, s svetlo loščeno keramiko 
z naslovom «Razklanost», prešla 
je torej iz slike v plastilco. Avgust 
Černigoj, ki ga že delj časa nismo 
srečevali na tej likovni manife
staciji, pa se je tokrat predsta
vil z oljem, ki sicer ne nosi let

nice, ki pa je zagotovo več let 
staro. Glauco Dimini zasluži o- 
membo zato, ker je bil že skoraj 
povsem v abstraktnosti, pa se vra
ča vsaj deloma spet v figurativ- 
nost, saj iz lepe, razmeroma bo
gate barvne palete izstopa podo
ba ženske. Zelo dobro delo se 
nam zdi Gergoletov oskuben pu
ran, ki prav tako ni povsem nov, 
a je to njegovo tihožitje zasluži
lo priznanje, ki mu ga je ocenje
valna komisija dodelila.

Precej nov in v pozitivnem smi
slu popolnejši se nam je pokazal 
Pietro Grassi s svojim velikim 
oljem z naslovom «Poklon Anto- 
niettu da Messina*. Folco Jacobbi 
sicer ni prav nič nov, vendar je 
njegovo veliko olje vredno omem
be, ker je plod izredne marljivo
sti, vrhu tega vsebuje nekaj po
mirljivega, nekaj nedorečenega, 
da si ga človek rad večkrat o- 
gleda. Po daljšem odmoru se je 
ponovno pojavila v javnosti Lidia 
Levi z dostojnim delom, s prav 
tako zanimivim delom se je pred
stavil dr. Rado Štrukelj, delo De- 
sideria Švare pa je nekoliko raz
drobljeno v primerjavi z njegovi
mi dosedanjimi deli, vendar še 
vedno v skladu z njegovim slo
gom. Končno zasluži kako besedo 
Carmelo Vranich. Predložil je de
lo, ki preseneča tudi njegove po
znavalce. In čeprav je v bistvu 
zvest svojemu stilu, svoji ulvoj- 
nosti» (nadzemlju in podzemlju), 
je razstavljeno delo nekaj tako no
vega, svežega, hkrati tudi veljav
nega, da opazovalca prijetno pre
seneča.

Končno še besedo dve o tistem 
tržaškem likovniku, ki nastopa ze
lo poredko, ki pa vedno šokira. 
V mislih imamo Luciana Troja- 
nisa, ki je tokrat postavil v ga
leriji na prvi pogled nič kaj vab
ljivo delo, vendar delo, ob kate
rem se ustavi prav vsakdo, ki 
ga pot zanese v galerijo Costan
zi. In marsikomu da njegov <eks- 
ponaU tudi misliti. Njegov «.Pokoj- 
nik*, iz plastične snovi sestav
ljen skelet vabi k svoji mizi na 
kozarec vina in na prijateljski 
klepet vsakogar, ki je dobre vo
lje in ki je pripravljen tudi na 
resno besedo.

Seveda je ocenjevalna komisija 
tudi letos razdelila nagrade, ki 
jih je dobila od raznih ustanov. 
Najvišje priznanje — kolajno vlad
nega komisarja —- je dobila pri
letna slikarka Pedra Zandegiaco- 
mo za svoje olje ePorušena vila*, 
kupo avtonomne dežele F J K je

dobil že omenjeni Folco Jacobi, 
srebrni občinski pečat tržaške ob
čine je komisija dodelila Marinu 
Cassettiju, srebrno kolajno trgo
vinske zbornice je dobil prav ta
ko že omenjeni Pietro Grassi, sre
brno kolajno denarnega zavoda 
Banco di Roma so dali Ninu Ger- 
goletu, Aldo Farna pa je dobil 
kupo Tržaškega Llopda, medaljo 
avtonomne turistične ustanove je 
dobila Lia Lee Levi Daneo, Chiara 
Bressani pa kolajno avtonomnega 
likovnega sindikata, končno je 
Giovanni Bacchetti dobil medaljo 
tržaškega Krožka za umetnost m 
kulturo, pohvaljeni pa so bili Ric- 
cardo Raimondi, Nelda Stravisi 
in Glauco Dimini. že omenjeni 
Luciana Trojanis, ki kot član or
ganizacije ne more biti nagrajen 
z enim izmed razpoložljivih pri
znanj, je dobil v znak priznanja 
za požrtvovalnost, zavzetost in u- 
metniško izraznost posebno kolaj
no, ki mu jo je dal sindikat.

Sredi meseca — 15. decembra — 
je bil v Postojni občni zbor osred
njega vodstva bivših prekomorcev. 
Občnega zbora so se poleg petdeset 
delegatov vseh odborov prekomor
skih brigad in enot udeležili tudi 
sekretar republiškega odbora ZZB 
Marijan Lenarčič, predsednik ko
misije za posebno dobo NOB pri 
izvršnem svetu SRS Viktor Stopar, 
predsednik občinske skupščine ob
čine Postojna Zvone Nastran, se
kretar medobčinskega sveta SZDL 
Milko Primc, zastopniki JLA itd.

Na občnem zboru so pregledali 
delo v preteklem letu, sprejeli ob
veznosti za bodoča štiri leta in na 
koncu konstituirali osrednji odbor 
prekomorcev - borcev NOV, ki ga 
sestavljajo delegati, izvoljeni na 
zborih 'borcev prekomorskih bri
gad. Iz“poročila osrednjega odbora

Retrospektiva slovenskega filma 
v Gorici se, tudi potem, ko se je 
odvrtel še zadnji film, nenehno vra
ča v zavest in sili k razmišljanju o 
mnogoterih pomenih te prireditve. 
Razveseljivo je, da je slovenska 
narodna skupnost v Italiji že s pr
vo večjo manifestacijo v novem 
Kulturnem domu v Gorici uspela 
združiti vsa deklarirana načela o 
vlogi manjšin kot mostu med naro
di. Še več, medtem ko si je sama 
sebi posredovala del slovenske u- 
metniške ustvarjalnosti, za katere
ga je bila dolga leta prikrajšana, 
je dala večinskemu narodu prvi ce
lovit vpogled v eno izmed jugo
slovanskih kinematografij, svoje
mu matičnemu narodu pa je omo
gočila, da je prvič doslej kritično 
ovrednotil lastno filmsko dejav
nost. V vseh teh vzgibih se skriva
jo razlogi, zakaj je retrospektiva 
uspela prav na Goriškem in zakaj 
je imela tako odmevnost v Slove
niji.

Treba se je zavedati, da sloven
ski film preživlja svoje najtežje

je bilo razvidno, da so vsi odbori 
prekomorskih enot v minulem le
tu vložili veliko truda za reševanje 
posebne dobe iz NOB in v tem 
okviru obravnavah še 247 preosta
lih vlog, ter še posebne dobe iz 
naslova udeležbe pri zavezniški 
vojski. V tem okviru je bilo obrav
navanih še preostalih 181 prošenj. 
Iz poročila izhaja tudi, da so se 
bivši borci - prekomorci udeležili 
številnih proslav ob 40-letnici vsta
je, samostojna zborovanja pa so 
organizirali v Klani, Ljutomeru, 
Mostarju, na Braču, v Novi Gorici, 
Ilirski Bistrici, na Mašunu ter 
drugod. Odbori skupnosti bivših 
borcev so tudi letos posvetili po
sebno pozornost urejanju skupnih 
grobov ter postavitvi spominskih 
obeležij. Odkrili so grobnico 184 
padlih borcev 3. prekomorske na 
Planinici tiri Mostarju, ' pošta viK 
so spominsko ploščo 78 padlim v 
Klani, na Vidovi gori na Braču 
pa so odkrili spominsko ploščo 24 
padlim tovarišem. Na Mašunu so 
postavili spominsko ploščo koman
dirju prve baterije topniškega di
viziona Bogdanu Ferjančiču, ki je 
padel 25. aprila 1945, Sodelovali 
so pri postavitvi doprsnega kipa 
Vojki Šmuc pred šolo v Izoli. Skup
nost borcev artilerijske brigade 
4. armade in partizanskih pomor
ščakov Slovenije pa sta pripravili 
dve razstavi o nastanku in razvoju 
svojih enot.

Glede publicistike smo zvedeli, 
da je odbor 3. prekomorske pri
pravil dokumentarno knjigo o svoji 
brigadi, ki bo te dni izšla pri Par
tizanski knjigi v Ljubljani pod na
slovom «Brigada bratstva in enot- 
nosti», pri koprski založbi Lipa 
pa je pred nedavnim izšla knjiga 
Janka Perata z naslovom «Odloči-

obdobje, da se je po skorajšnjem 
razsulu edine produkcijske hiše 
VIBA FILMA iz Ljubljane (vsaj 
na področju celovečernih igranih 
filmov) letošnja filmska bera za
držala pri enem samem delu. 
Kriznem obdobju Francija Slaka, 
ki pa je nastal ped okriljem te
levizije. To sicer ni nič slabega, 
saj imajo tudi druge evropske te
levizijske mreže navado, da se po
javljajo v vlogi filmskih producen
tov

Kaže da gre, vsaj kar se filmske 
bere tiče, ponovno na bolje, saj je 
Vojko Duletič pred dnevi zaključil 
snemanje Desetega brata (po Josi
pu Jurčiču), Marjan Ciglič pa je 
tudi že začel snemati svoj prvenec, 
Razseljeno osebo, po scenariju 
Draga Jančarja. Pred tem pa je 
RTV Ljubljana omogočila še en 
film, Jonov let režiserja in scena
rista Filipa Robarja Dorina. Sko
rajšnje predvajanje čakata tudi 
otroški oziroma mladinski film

roouda Darka Bratine oziroma 
filmskega krožka Kinoatelje je ta-

tev v puščavi*.
V minulem letu so bile opravlje

ne tudi druge pomembne naloge. V 
začetku junija je kakih 200 bivših 
borcev 1. in 2. prekomorske obiska
lo Drvar, Kadinjačo in druge kra
je ter se poklonilo spominu mar
šala Tita v hiši cvetja v Beogra
du. Prav tako so se poklonili spo
minu svojega nekdanjega poveljni
ka Tita borci 1. tankovske bri
gade.

Osrednji odbor prekomorcev je 
na predlog odborov 2. in 3. preko
morske brigade, 1. tankovske in 
topniške brigade sprejel sklep, da 
pošlje javno zahvalo občinskim od
borom ZZB v Mostarju, na Braču, 
v Splitu in drugod, ki so dah veli
ko pomoč pri urejanju skupnih 
grobnic ter pri postavljanju spo
minskih obeležij.

V obravnavi, ki je 'Sledila poro
čilu, ter pri sprejemanju pravilni
ka o nalogah in delu v bodočnosti 
pa je bilo govora največ o štirilet
nem programu, ki zajema naloge 
pri urejanju še preostalih skupnih 
grobišč padlih v Bihaču, Gospiču, 
Lapcu, na Korčuli, v Rupi - Lipi 
itd. Skrb bodo posvetih tudi mla
dinskim brigadam, ki gojijo stare 
tradicije NOB in okrepili stike s 
tistimi enotami JLA, ki nadaljujejo 
s tradicijami posameznih preko
morskih brigad.

Na podlagi sprejetega pravilni
ka se je osrednji odbor prekomor
cev konstituiral tako, da je izvolil 
sedemčlansko tajništvo, nadzorni 
odbor ter komisije za publicistiko 
in za kulturo. Za predsednika o- 
srednjega odbora je bil izvoljen dr. 
France Hočevar, prvi komandant 
partizanskega tabora v Gravini v 
južni Italiji.

ko prišla ob pravem času. Znano 
je, da se ob vsakem kriznem obdob
ju želimo predvsem vrniti nazaj in 
v minulem delu najti vzgibe za 
naprej. Nič čudnega torej, če je 
bil tako množičen odziv na pri
pravljanje izbora filmov za retro
spektivo, ki ga je organiziralo u- 
redništvo revije za film in televizi
jo Ekran iz Ljubljane. Selekcija 
je bila pravi plebiscit, katerega so 
se poleg urednikov Ekrana udele
žili tudi številni filmski ustvarjalci 
in publicisti. Tako je prišlo do u- 
radnega programa petnajstih fil
mov, za katere lahko trdimo, da 
predstavljajo ključne trenutke v 
slovenski kinematografiji. Selekci
ja je seveda upoštevala kakovostni 
kriterij, poleg tega oziroma zno
traj tega pa tudi ustrezno zastopa
nost del po originalnih scenarijih, 
upodobitev klasikov in sodobnih 
stikov med literaturo in filmom: 
poskrbljeno je bilo za odmaknjeno 
preteklost, za čas narodnoosvobo
dilne vojne, za leta obnove in za 
dileme sedanjega časa: gledah
smo drame in (eno!) komedijo; 
svoj kotiček pa je dobil vsak reži
ser, katerega ime ostaja globlje po
vezano s slovenskim filmom.

Seveda, kot vedno, ostajajo od
prta vprašanja: še mnogokateri 
film bi bil po svoje zanimiv in to
rej vreden vključitve v izbor. Zato 
je tudi prav, da je bilo ob tem 
prvem stiku s slovenskim filmom 
v Gorici poskrbljeno tudi za in
formativni spored za kritike, ki je 
bil, kot je to sicer običajno, za 
mnoge zanimivejši od uradnega 
programa, zahvaljujoč zlasti Žiyo- 
jinu Pavloviču in delno Francetu 
Kosmaču.

V celoti gledano, je bil France 
Štiglic najbolj zastopan režiser, 
Živojin Pavlovič pa edini, ki je 
bil prisoten s svojo celotno filmo
grafijo (seveda zgolj tistim njenim 
delom, povezanim z režiranji za 
slovenske producente). In prav 
Pavlovič (Rdeče klasje. Let mrtve 
ptice. Nasvidenje v naslednji voj
ni), je bil največ je odkritje za itali
janske filmske kritike, ki so šte
vilčno skromno, toda budno sprem
ljali retrospektivo slovenskega 
filma v Gorici.

Tako je Roberto Buffagni iz Mo- 
dene govoril o «udaycu strele* ob 
gledanju Pavloviča, katerega ima, 
kot edinega, za režiserja svetovne
ga formata. Ob zaplecih s simul
tanim prevajanjem dialogov v ita
lijanščino, ki je bilo zagotovljeno 
zgolj za uradni program, je toliko 
bolj prišla do izraza dodelanost 
Pavlovičevih sekvenčnih kadrov, 
občutek za kompozicijo kadra in 
druge njegove filmskoizrazne vred
note. Dosežki drugih režiserjev pa 
so bili za mnoge primerljivejši 
z evropskim prostorom. Tako se 
je. seveda ob obveznih poenostavit
vah, ki spremljajo vsako prvo so
očenje z doslej nepoznanim, Štigli
ca in Pretnarja navezovalo na iz
ročilo sovjetskega filma, ob Babi
ču so se spletle navezave na Anto- 
nionija, Hladnik in Klopčič pa tudi 
sicer nista nikoli zanikala korenin 
v francoskem novem valu. Izredno 
zanimiv je tudi František Čap, ki 
je v sebi združeval »praško šolo» 
in izraznost nemškega ekspresio
nizma. O kakšni enotnosti sloven
skega filmskega izraza seveda 
ne more biti govora in prav ta raz
nolikost je pripomogla, da je bil 
tudi odziv gledalcev primerno šte
vilčen.

»Primernost* je seveda v tem 
primeru dokaj raztegljiva označ
ba. Ob tem, da so bili filmi prav
zaprav kinotečni, da so slovenski 
filmi bolj žalostni kot veseli in vse
kakor nekomercialni, je povprečje 
dvestotih gledalcev na predstavo 
vsekakor izredno. Toliko večje je 
zadovoljstvo ob ugotovitvi, da se 
je vsaj petina gledalcev posluže
vala prevodov. (Obvezna opomba: 
pri ocenitvi udeležbe gre za pišče- 
va zapažanja, ne pa za statistično 
preverjen podatek!).

Ob zaključku 1981. leta so člani otroškega in mladinskega zbora GM priredili v Barkovljah družabni večer 
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JADRNICA ZA TURISTIČNE OPERATERJE IN PETIČNEŽE KAKOVOST IN KONKURENČNA CENA

Fre

PREDSTAVNIKI PREKOMORSKIH ENOT NA OBČNEM ZBORU

Kaj vse je bilo storjenega lani 
in kaj se predvideva za v bodeče
Izdelan načrt za prihodnja štiri leta in izvolitev novega vodstva

«Comet 111» obrata Comar iz Forlija
S svojimi 10 ležišči kot nalašč za skupinska križarjenja

Pred tedni smo vam Predstavili 
skoraj gotovo uspešnico obrata 
Comar iz Forlija «comet 700». ki 
je s ceno 15 milijonov dosegljiva 
marsikateremu ljubitelju morja. 
Danes vam bomo predstavili dru
go novost, jadrnico scomet 111». 
S svojimi 11 metri in njim pri
merno ceno .je jadrnica dosegljiva 
le redkim izbrancem, ki si lahko 
zanjo privoščijo odšteti težke mi
lijone, saj stane preko 87 milijo
nov lir.

Pri Comarju pa si tudi od te 
jadrnice precej obetajo. V proiz
vodnji so kar tri različice, da 
lahko zadostijo najrazličnejšim za
htevam od petičnega ljubitelja 
družinskih križar.jenj do reeatista 
in turističnih podjetij. Prav za 
sledn.je .je «comet 111» zanimiva 
jadrnica, saj s svojimi 10 po
gradi v različici s tremi ločeni
mi kajutami omogoča hitra sku
pinska križarjenja

Osnovni tehnični podatki «corne- 
ta 111» pa so sledeči: dolžina 11 
metrov, dolžina vodne črte 9.50 
metra, širina 3,60 metra, izriv 
(teža) 6,50 tone, od katerega od
pade za balast kar 2.300 kilo
gramov, ugrez od 1,60 do 2 me
trov, višina dnevne kajute oa 2 
metra, skupna površina jader 
79,54 kvadratnega metra, glavno 
jadro 26,04 kvadratnega metra, 
eenoa 54 50 kvadratnega metra, 
flok 27 40 kvadratnega metra, špi 
naker pa 120,40 kv. m.

Proizvodi dežele vzhajajočega 
sonca so že vrsto let znani tudi 
na italijanskem navtičnem trži
šču, a niso povzročali večjih skr
bi, saj so se omejevali le na kr
mne motorje, te pa Italija v do
bršni meri uvaža iz tujine. Taki 
lepi časi pa so kot kaže minili. 
Odslej bo Japonska poleg krmnih 
motorjev, navigacijskih inštru
mentov in raznili elektronskili 
navtičnih pritiklin izvažala tudi 
napihljive čolne.

Zaskrbljenost italijanskih in za
kaj ne tudi vseh evropskih pro
izvajalcev je upravičena. Napi
hljivi čolni «achilles», ki jih u- 
važa milansko podjetje Marine li
mon namreč nič slabši od evrop
skih, v marsičem so morda celo 
boljši, kar pa je najvažnejše: nji
hova cpna je nadvse konkurenčna.

Podjetje Kohkoku Chemical iz 
Tokia proizvaja kar 10 modelov

od 2,13 metrg do 4,25 metra dol
žine, s tem pa lahko zadosti vsem 
potrebam pomorske rekreacije. I- 
talijanski uvozniki pa si še naj
več obetajo od modela «S.R. 124», 
saj so njegove razsežnosti: dolg 
je 3,75 metra, širok pa 1,55 me
tra kot nalašč torej za krajše 
potepe. Drugi tehnični podatki 
te skoraj gotove uspešnice pa so: 
teža 68 kilogramov, nosilnost 500 
kilogramov, 4 zračne kamore in 
napihljivi gredelj, jakost krmne
ga motorja pa je lahko od 6 do 
25 KM. Seveda pa je najzani 
mivejša cena, saj stane model «S. 
R. 124» le 1.490.000 lir + IVA.

Poleg tega je treba omeniti, da 
je leseni pod ojačen z alumini
jastimi profili, da ima štiri zu
nanja in dva notranja oprijema, 
tkanina pa je običajni najlon im
pregniran z neoprenom in hypa- 
lonom,

Vseeno smo lahko prepričani, 
da bi bila udeležba še večja, zlasti 
iz novogoriške smeri, če bi ne prav 
tedaj pripravili programa japon
skega režiserja Akira Kurosaive v 
Novi Gorici. Obtičalo je torej pri 
medmestni koordinaciji.

Med samo retrospektivo časo
pisje dvakrat ni izšlo zaradi stavk, 
prav tako pa je tisk, zlasti itali
janski, premalo poudarjal simul
tano prevajanje filmov, medtem 
ko so privatne radijske postaje po
novno dokazale, da so z goriškim 
prostorom povezane bolj po trgov
ski kot kulturniški plati.

In vendar je bila retrospektiva 
slovenskih filmov v Gorici po
membna kulturna prireditev, za 
širši slovenski prostor pa sploh 
najpomembnejši letošnji filmski 
praznik, toliko pomembnejši, ker 
se je z njim tako mogočno uvelja
vil tudi novi kulturni dom. Prav
zaprav je kar nekam čudno, da 
filmu, najkomunikativnejšemu iz
med medijev, doslej še nismo o- 
mogočali ustrezne kulturnoposred- 
niške vloge. Gostovanju zborov, 
gledaliških skupin in športnih mo
štev nekako nismo znali dodati 
tudi rednih filmskih premier no
vih slovenskih filmov v zamejskem 
prostoru. Z ambicijo, da postane 
Gorica meti Slovenci v Italiji na 
filmskem področju to, kar je Trst 
na gledališkem, se ta možnost od
pira.

Najvažnejše je. da pride film v 
zavest, zatrjujejo člani kinoatolje- 
ja. Z retrospektivo slovenskega fil
ma v Gorici je bil narejen le prvi 
korak. Drugi bo lažji, če bo sloven
ska filmska proizvodnja ponovno 
stekla. Saj, sedaj je to že jasno, 
ne moremo se ponovno vračati v 
preteklost.

TONI GOMIŠČEK

ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

12.30 Kinoteka
13.00 Dan za dnem
13.25 Vremenske razmere
13.30 TV dnevnik
14.00 Padec orlov
15.00 šola in vzgoja
15.30 Kapitan Futuro
16.00 Koncert ob letu telesno pri

zadetih
17.05 Neposreden prenos preko 

tvoje antene
17.10 Tomova zgodba
18.20 Pogovor z avtomobilisti
18.50 Srečni cirkus

Happy cirkus predvideva 
program lahke glasbe, tele
vizijski film, varietejski spo
red in povrh vsega še cir
kuško predstavo. Vse to je 
zbral in strnil Adolfo Iippi. 
Cirkus bo občinstvu pred
stavila ena najbolj znanih 
cirkuških žensk in sicer Lia
na Orfei, vendar je glavni 
dejavnik celotnega programa 
ansambel Van Halen, seve
da s svojo glasbo, ki prite
gne mladino. Sicer pa je v 
tem obsežnem programu tu
di kratka zgodba, bolje po- 
vedano prigoda, ki jo doživ
ljata Frouzie in njegov prija
telj Ponzie

19.45 Almanah jutrišnjega dne
20.00 TV DNEVNIK
20.40 Na cestah Kalifornije

Po cestah Kalifornije je od
daja, ki se razčlenja v pri- 
godnih epizodah detektivske^ 
ga značaja. Današnja epizo
da govori o policijskem pod
častniku Shermanu. Sherman 
je bivši mestni stražnik, a 
ga postavijo za načelnika po
sebne policijske ekipe, ki jo 
sestavljajo izključno drzni m 
nepopustljivi ljudje. Ti pa 
niso pripravljeni prenašati 
Shermana, ker ne verjame
jo v njegove sposobnosti, pač 
pa menijo, da hoče izkoristi
ti svoj položaj za napredo
vanje v službi, da bi namreč 
postal policijski častnik

21.35 če so kašče prazne
22.25 Srečanje v kinu
22.30 Šport v sredo

Ob koncu TV DNEVNIK in 
Vremenske razmere

Drugi Kanal
13.00 TV DNEVNIK 2
13.30 Šola in vzgoja
14.00 - 17.45 Popoldanski program
17.45 TV DNEVNIK 2 - Flash
18.05 Muppet show
18.35 Deček iz mlina
18.50 Mali svet Angležev
19.45 TV DNEVNIK 2,
21.30 Klovni - film

Federico Fellini se je pognal 
v svoj svet domišljije že tam 
daleč pred 50 leti, konkret
no leta, .1932.,Fellini je imel 
komaj 12 let, ko je pobegnil 

' iz Riminija v Ceseno, kjer 
je trenutno bil cirkus klovna 
Pirinija. Seveda pri dvanaj
stih -letih ga niso mogli vzeti 
v cirkus brez dovoljenja star
šev in tako je Federico v 
družbi »spremljevalcev* po 
treh dneh prišel spet domov. 
Ta svoj doživljaj iz otroških 
let rriu je ostal tako globo
ko v spominu, da se je hotel 
cirkusu ali bolje klovnu v 
cirkusu oddolžiti in tako je 
pred enajstimi leti nastal nje 
gov film «Klovni», v kate
rem Fellini podoživlja svoje 
spomine iz otroških let

23.05 TV DNEVNIK 2
23.30 Sestanek s hudičem

Tretji kanal
16.45 Ostržek v gledališču
17.40 Stefano Rosso - koncert
19.00 TV DNEVNIK 3
19.35 Veliki pohod
20.05 Zemlja limon - šolska oddaja
20.40 Vojna gumbov - film 
22.10 TV DNEVNIK 3
22.45 Rock koncert

JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

10.05 TV v šoli
12.55 Oberstdorf: Smučarski skoki 
16.15 Smučarski skoki - posnetek
17.30 Poročila
17.35 Cirkus
18.00 Romantika proti klasicizmu 

kulturno dok. serija
18.30 Obzornik
18.45 Zdaj ko leto se obrača 
19.24 TV in radio nocoj 
19.26 Zrno do zrna
19.30 TV dnevnik
19.55 Vreme
20.00 Film tedna: Fedora 

Filmski producent Barry je 
nekoč poznal hollywoodsko 
filmsko zvezdo Fedoro. Toda 
zvezda se je umaknila iz 
filmskega sveta na samotni 
otok v Egejskem morju. To
da Barry ne odjenja in išče 
Fedoro, da bi ji ponudil vlo
go v svojem novem filmu. 
Vendar filmski producent ne 
more do Fedore, ki naj bi 
po nekih čudnih ali bolje ču
dežnih operacijah ohranila 
svojo mladostno lepoto. Znaj
de se celo v bolnišnici, kjer 
zve, da je Fedora napravila 
samomor. Po tolikšnih peri
petijah pa pride resnica ven
darle na dan. Vse operacije 
Fedori niso pomagale. Po
starala se je. Zato lepotica 
v krsti ni Fedora, pač pa 
njena hčerka, ki je morala 
na skrivaj prevzeti materi
no mesto...

21.55 Sladka gora

Koper
13.30 Odprta meja

Med današnjo Odprto mejo bodo 
med drugimi na sporedu še nasled
nji prispevki:
TRST — novoletna izjava Borisa 

Raceta;v okviru praznovanj za 
Silvestrovo pa: Trst — nakupo
vanja

OPČINE in BOLJUNEC — pripra 
ve v društvih na Silvestrovanje 

TRST — kako bodo praznovali 
Tržačani

15.30 Odprta meja - ponovitev
16.00 Smučarski skoki
17.00 Rezervirano za najmlajše
18.00 Film - ponovitev
19.30 Visoki pritisk - glasbena od 

daja
20.15 TVD - Stičišče - Dve minuti
20.30 Zabaven zakon - celovečerni 

film
22.00 TVD - Danes
22.10 Smučarski skoki - Oberstdorf 

ob koncu TVD - Danes

Zagreb
18.15 TV koledar
18.25 Kronika občine Varaždin 
18.45 Zlate Mariborčanke
20.00 Aktualna sreda
21.15 Titova sporočila - dok. od 

daja

ŠVICA
18.50 Operacija Norman - TV film
19.15 Umetnost v predmestju
19.50 TV - šport
20.40 Čarobna piščal - film

TRST A
7.00, 8.00.10.00, 13.00, 14.00,17.00,

19.00 Poročila; 7.20 Dobro jutro
po naše; 8.10 Almanah: Pripoved 
partizanskega časnikarja: 8.45
Glasbene skice; 9.30 Naš otrok; 
10.10 Koncert; 11.30 Poldnevniški 
razgledi: Izbrani Usti; 12.00 Pod 
Matajur jan, posebnosti in omika 
Nadiških dolin - Beležka; 13.20 
Naši- zbori: Nediški puebi iz Pod- 
bonesca; 13.40 Instrumentalni so
listi; 14.10 Otroški kotiček: S knjiž
ne police; 14.30 Roman v nadalje
van jih: «Tihi Don» - 11. del; 15.00 
AH Talking! Ali Singing! Ali Dan- 
dng! Ameriški gledališki musical;
16.00 Zimske slike; 17.10 Mi in 
glasba; 18.00 Slovenska literatura 
v Italiji; 18.15 Glasovi iz prete
klosti; 18.40 Priljubljeni motivi.

KOPER
(Italijanski program)

6.30, 7.30, 8.30, 9.30, 10.30, 11.30, 
12.30, 13.30, 14,30. 15.30, 16.30, 17.30, 
18.30 Poročila; 6.00 - 9.30 Glasba 
za dobro jutro; 7.15 Horoskop; 
8.45 Svet kulture in umetnosti: 9.00 
Štiri četrtine; 9.32 Lucianovi do
pisniki; 10.00 Z nami je...; 10.10 
Otroci pojo; 10.32 Intermezo in 
horoskop; 10,45 Mozaik; 11.00 Kirn 
- svet-mladih; 11.32 Radio rock:
12.00 Na prvi strani; 12.05 Glasba 
po željah; 12.50 Nazdravimo z...; 
14.33 Super klasifika: 15.10 Brez 
besed; 15.45 Igra orkester Baiar- 
di; 16.32 Crash; 16.55 Pismo...;
17.00 Fan Dahi Dozi; 18.05 Pevski 
zbori; 18.45 Slišimo se jutri; 19.00 
Zaključek programa.

KOPER
(Slovenski program)

6.30, 7.25, 13.30, 14.30 Poročila;
6.00 Glasba za dobro jutro; 6.05 
Jutranji koledar; 6.15 Obvestila in 
reklame; 6.37 Kinospared; 7.15 
Najava sporeda; 7.30 Zaključek; 
13.05 Sloji, stoji lipica - glasbeni 
utrinki iz zamejstva; 13.40 Melo
dije na tekočem traku; 14.00 Ju
goslovanska pop scena; 14.35 Glas
beni notes; 15.00 Dogodki in odme
vi; 15.30 Glasba po željah; 16.00 
Po samoupravni poti; 16.10 Glas
beni kiosk; 16.30 Primorski dnev
nik; 16.45 Zabavna glasba.

RADIO 1
7.00, 7.30, 8.00, 9.00. 10.00, lt.00, 

12.00, 13.00, 15.00, 19.00 Poročila; 
7.40 9.00 Glasbena kombinacija;
9.02 Radio tudi mi; 11.10 Vrnem 
se takoj; 11.42 Candido; 12.03

Spektakel s publiko; 13.25 Kara 
vana; 13.35 Master; 14.28 Satirič 
na oddaja; 17.30 Glasbene novo
sti; 18.05 Kombinacija zvoka; 19.25 
Nabožna oddaja; 19.30 Zgodba 
jazza; 20.00 Za sceno; 20.45 Ob 
čutki iz resničnosti; 21.03 Oprosti
te. ta ponaredba je ■ originalna;
22.00 Njihovo življenje; 22.30 Au 
toradio flash; 22.35 Srebrni na 
boj; 23.03 Telefonski poziv; 23.28 
Zaključek sporeda.

RADIO 2
7.30. 8.30, 9.30, 11.30. 12.30, 13.30. 

15.30. 16.30, 17.30, 19.30 Poročila;
6.00 - 8.45-Jutranja oddaja; 9.00 
Radijski spektakel; 9.32 Pogovor s 
poslušalci; 11.32 Tisoč popevk; 
13.41 Sound - Track; 14.00 Deželni 
program; 16.32 šestdeset minut; 
17.32 Priznanje človeka: 18.45 Go 
voreči list; 20.10 Glasba in špari; 
22.50 Šport in glasba drugi del, 
23.29 Zaključek sporeda.

LJUBLJANA
6.00, 6.30. 7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 

11.00, 12.00, 14.00, 19.00 Poročila;
6.10 Prometne infoiTnacije; 6.50 
Dobro jutro, otroci!; 7.30 Iz na 
šili sporedov; 8.08 Z glasbo v do 
ber dan; 8.30 Pisan svet prav 
ljic in zgodb: 9.05 Z radiom na po 
ti; 10.05 Rezervirano za; 11.15 lro 
kalne radijske postaje se vključu 
jejo; U.35 Znano in priljubljeno;
12.10 Veliki zabavni orkestri; 12.3(1 
Kmetijski nasveti; 12,40 Ob izvi 
rih ljudske glasbene kulture; 13.00 
Danes do 13.; 13.20 Zabavna glas 
ba; 13.30 Priporočajo vam...; 14.05 
Razmišljamo, ugotavljamo...; 14.25 
Naši poslušalci čestitajo; 15.00 
Dogodki in odmevi; 15.30 Zabav 
na glasba; 15.50 Radio danes, ra 
dio jutri!; 16.00 Vrtiljak; 17.00 
Studio ob 17.; 18.00 Zborovska 
glasba v prostoru in času; 18.15 
Naš gost; 18.30 Radijsko tekmova 
nje mladih pianistov. Sklepni kon 
cert v Cankarjevem domu; 19.00 
Radijski dnevnik: 19.25 Zabavna 
glasba; 19.35 Lahko noč, otroci!; 
19.45 Minute z Alpskim kvintetom;
20.00 Naj narodi pojo: 20.30 Vir
tuoznost Niccoloja Paganinija; 
21.05 Mihail Glinka: Odlomki iz o 
pere »Ivan Susanin*; 22.10 Infor 
mativna oddaja; 22.25 Iz naših 
sporedov: 22.30 Revija slovenskih 
pevcev zabavne glasbe; 23.05 Li 
rični utrinki; 23.10 Jazz pred po! 
nočjo - Cedar Walton - Cliick Co 
rea: 24.00 Poročila.
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SMUČARSKI SKOKI V OBERSTDORFU

Danes začetek turneje «lntersport»
Najboljši ekipi bosta verjetno avstrijska in norveška - Jugoslovani računajo na Ulago

OBERSTDORF — S prvim nasto
pom.v Oberstdorfu se bo začela da
nes v Oberstdorfu avstrijsko - nem
ška novoletna skakalna turneja za 
trofejo «Intersport», ki je najpo
membnejše skakalno tekmovanje v 
začetku vsake sezone. Za tekmova
nje vlada veliko zanimanje tudi za
to, ker bo veljalo za svetovni ska
kalni pokal, kot tudi ostala tri.

Doslej so za svetovni pokal skaka 
li 20. decembra le v Cortini, ven
dar pa tamkajšnji rezultati niso bili 
preveč indikativni. Po vesteh, ki pri
hajajo iz raznih skakalnih taborov 
je razbrati, da bosta letos zelo ver
jetno «igrali prvo violino* le dve 
reprezentanci, norveška in avstrij
ska.

Zelo verjetno je. da so največji 
favoriti letos Norvežani, katere tre
nira znani jugoslovanski trener (in 
bivši skakalec) Ludvik Zajc (ki se 
je pred leti seznanil s simpatično 
Norvežanko, se z njo poročil in o- 
stal v Skandinaviji). Na Norveškem 
je namreč treniitno veliko število iz
redno nadarjenih in dobro priprav
ljenih skakalcev, tako da z izbiro 
reprezentančne vrste sploh ni težav.

Kot ekipa se bodo Zajčevim va
rovancem lahko postavili po robu 
verjetno le Avstrijci, ki pa doživ
ljajo trenutno menjavo svoje gene
racije. Stari in preizkušeni skakal
ci namreč v zadnjem času niso do
segali ravno izstopajočih rezultatov, 
zato pa so se med njimi uveljavili 
nekateri mladi in izredno obetajoči 
skakalci, za katere ni dvoma, da so 
sposobni uvrstiti se tudi zelo viso
ko na lestvici; vprašanje je le, v 
kolikšni meri bo vplivalo na njih 
pomanjkanje izkušenj.

Nekaj zelo dobrih tekmovalcev i- 
majo tudi nekatere druge države, 
vendar so to večinoma le posamez
niki, ki pa tudi niso brez možno
sti. Med Jugoslovani je n.pr. tak 
mladi Primož Ulaga (katerega mno
gi uvrščajo med najbolj obeta ioče 
evropske skakalce) in bo nastopil 
tudi na tej turneji, skupno z njim 
pa še Tepeš, Bajc in Lotrič.

Koliko so ta predvidevanja stvar
na bo pokazal že današnji nastop v 
Oberstdorfu. če pa ne ta. potem 
bo slika gotovo zelo popolna do o 
stalih treh nastopih te turneje, v 
Garmisch - Partenkirchnu, Innsbru
cku in Bischofshofnu.

NOGOMET

Žrebanje za SP 
povsem regularno

MADRID — Na včerajšnji tiskov* 
Bi konferenci jo predsednik španske

nogometne zveze Pablo Porta med 
drugim izjavil, da bo žrebanje za 
sestavo izločilnih skupin za SP po
vsem regularno in »čisto*, kot je 
bilo na vseh dosedanjih SP.

Zadnje čase je bil namreč govor, 
da so skupine že znane, kar je Por
ta na tej tiskovni konferenci de
mantiral.

TENIS

Na MP Avstralije v Melbournu

Tanner izpadel
MELBOURNE — Na mednarod

nem teniškem prvenstvu Avstralije 
v Melbournu so v 2. kolu dosegli 
med drugimi tudi naslednje izide: 
Frawley (Avstral.) - Tanner (ZDA) 

4:6, 3:6, 6:4, 6:3, 6:4 
Alexander (Avstral.) - Tulasne (Fr.) 

6:4, 6:1, 6:3
Vilas (Arg.) - Stefanki (ZDA) 6:7, 

6:3, 6:4, 6:4
Kriek (J. Afrika) - Hogstedt (Šve.) 

6:2, 6:4, 7:6
Pfister (ZDA) - Simonsson (Šve.)

6:2, 6:0, 6:2

Levvis (N. Zel.) - Davis (ZDA) 6:4, 
6:3, 6:3

Kronk (Avstral.) - Rennert (ZDA) 
7:6, 6:1, 6:3

KOŠARKA

Novosel odstopil
ZAGREB — Bivši trener jugoslo

vanske reprezentance in trenutno 
trener zagrebške Cibone Mirko No
vosel je dal ostavko kot član Stro
kovne košarkarske zveze Jugosla
vije.

Novosel je obrazložil svojo odlo
čitev, s tem da predsedništvo ju
goslovanske košarkarske zveze ne
zakonito deluje.

Anatolij Karpov 
športnik leta SZ

MOSKVA — Najboljši športnik le
ta 1981 Sovjetske zveze je svetovni 
šahovski prvak Anatolij Karpov.

Na drugem mestu je hokejist Vla
dislav Tretjak, na tretjem pa no
gometaš Ramac Šengelja.

ATLETIKA V METU KROGLE IN DISKA

/. Tavčar in L Kralj prav pri vrhu
G. Sedmak (mladinci) prvi v metu kopja - Pučnik odličen v desete
roboju - Med naraščajniki se slovenski atleti niso posebno izkazali

Sovjetinja Olga Bičerova je po anketi «La Gazzetta dello Šport* 
najboljša letošnja športnica

Pred kratkim je deželni odbor 
FIDAL objavil deželne lestvice za 
moške in ženske kategorije nara
ščajnikov, mladincev in članov. Tu
di letos je na njih precej atletov 
obeh slovenskih društev: Bora (pri 
ženskah in pri moških) in Adrie 
(pri moških).

V kategoriji mladink in članic sta 
se kot večkrat v prejšnjih sezonah 
borovki Irena Tavčar in Loredana 
Kralj uvrstili na prvi dve mesti 
tako v krogli kot v disku.

Irena Tavčar se je v disku ne
prestano popravljala in nazadnje 
z rezultatom 47,12 m dosegla dežel
ni rekord in seveda tudi prvo mesto 
na lestvici. Odličnega uspeha v di
sku pa ni ponovila v krogli, kjer 
je dosegla 13,22 m (lani 13,99 m). 
Tudi letos se je udeležila državne
ga prvenstva državnih in mednarod
nih mitingov ter je nastopila v de
želni reprezentanci trofeje dežel v 
bližini Salerna. Na vseh teh tek
movanjih se je odlikovala in doka
zala, da je ena izmed najboljših 
metalk v državi.

Isto lahko trdimo tudi za Lo-

SMUČANJE ZA SVETOVNI POKAL NA POHORJU

«ZLATA LISICA* JE ŽE NARED
V nedeljo ho veleslalom (za SP), v ponedeljek pa slalom

MARIBOR — Organizatorji med
narodnega ženskega smučarskega 
tekmovanja za «Zlato lisico* na 
mariborskem Pohorju so zelo po
gosto imeli z organizacijo tega tek 
movanja velike težave. Na Pohorju 
namreč ob tem času ni vedno do
volj snega in prireditev je v pre
teklosti celo že odpadla; prišlo pa 
je tudi do znanega »upora* tekmo
valk, ki niso hotele startali na 
premalo zasneženi in nevarni, po
ledeneli progi.

Vse kaže, da letos teh težav ne 
bo, saj je na Pohorju snega dovolj 
in so organizatorji vse potrebno 
tudi že pripravili.

Na Pohorju je namreč v teh dneh 
nasnežilo kar precej snega, tako da 
je snežna odeja debela skoraj tri 
četrt metra, kar je za traserje pro
ge pravo «razkošje». Sicer pa so 
se organizatorji za vsak slučaj za
varovali, saj so pri Arehu pripra
vili zajeten kup 600 kubičnih me
trov rezervnega -snega,

V nedeljo bo na sporedu najprej
iIJMUO .-I

veleslalom, ki bo veljal za svetovni 
pokal, nato pa bo v ponedeljek še 
slalom.

Doslej so svoje ekipe prijavile 
ZDA, ČSSR, Španija, Jugoslavija, 
Avstrija in Italija, ni pa nobenega 
dvoma, da bo nastopila vsa svetov
na elita.

Po računih organizatorjev bi mo
ralo namreč sodelovati kar 24 re
prezentanc, jugoslovanska pa bo i- 
me!a na startu deset svojih smučark.

In še zanimivost: pri organizaciji 
bodo sodelovali tudi nekateri člani 
tehničnega odbora sarajevskih zim
skih olimpijskih iger, ki si bodo ta
ko nabirali organizacijske izkušnje.

Kaninski smuk
VIDEM — Od 7. do 10. januarja 

bo nad Nevejskim sedlom na spore
du 39. tradicionalni «Kaninski smuk». 
Kljub smukaškemu nazivu tekmova
nja pa smuka ne bo, ampak bosta 
na sporedu le moški in ženski sla
lom in veleslalom.

To bo najpomembnejše smučarsko 
tekmovanje,; letos v videmski pokra
jini.

NOGOMET

V NEDELJO V SOVODNJAH

Visoka zmaga 
Vrhovcev

.

Po zadnji zmagi proti Chiarboli je padriško - gropajska Gaja (na sli
ki med srečanjem proti Ederi) dohitela Giarizzole na prvem mestu 

3. amaterske lige

Danica (Vrh) — Sovodnje 6:2
V nedeljo zjutraj sta se na sovo- 

denjskem igrišču pomerili mladin
ski ekipi ŠD Sovodnje (oz. izbra 
na ekipa sovodenjske občine) in 
KD Danica z Vrha. Srečanje .je so
dilo v okvir prijateljskih športnih 
stikov med mladimi sovodenjske 
občine, ki se v zadnjem času pre
cej rcjvija.jo.

Zmaga je zasluženo pripadla no
gometašem z Vrha, vendar moramo 
povedati, da so Sovodenjci nasto
pili v okrnjeni postavi.

Ob koncu povejmo še, da so po
dobna srečanja hvalevredna, saj 
pripomorejo k boljšim medsebojnim 
stikom mladine z določenega po
dročja na eni strani, na drugi pa 
k širjenju športne dejavnosti po na
ših vaseh.

KOŠARKA

NA TURNIRJU LIBERTASA

Borovci kljub zmagi 
niso zadovoljili

Llbertas — Bor 62:67 (33:36)
BOR: Kovačič 8 (0:3), Lippolis 

14, Barini (0:3), Civardi 11 (3:7),

Barut, Mosetti 15 (1:3), Žetko 18.
Mladi Borovi košarkarji, ki bodo 

branih barve svojega društva v pr
venstvu »propaganda, so se udeležili 
predprvens>.ve lega turnirja, ki ga 
prireja tržaško društvo Libertas in 
na katerem nastopata še Ferrovia- 
rio in Grandi Motori.

»Plavi* so prvo tekmo odigrali 
preti domačemu društvu. Kljub zma
gi pa gotovo niso zadovoljili. Nare
dili so celo vrsto naivnih napak, bi- 
1’ so skrajno netočni v metih na 
koš in nepazljivi v obrambi. Edino 
Žetko je tokrat igral na dostojni 
ravni.

Preostali spored: 
sreda, 30. 12.
17.00: Grandi Motori Trst - Bor 
sreda, 6. 1. 1982 
16.45: Feroviario - Bor

BARCELONA — Kaže, da bo bra 
zilski nogometni as postal novi član 
Barcelone, ki je pred kratkim iz
gubila svo.jega -tujega igralca Schu
sterja, ki se je težko poškodoval..

KOŠARKA ^TROFEJA PINTO» V RIMU

Poraz Scavolinija
V finalu za 1. mesto je Skansijevo moštvo izgubilo 
proti ekipi Acgua Fabia ■ Kičanovic ni igral zaradi gripe

redano Kralj, ki se je v letošnji 
sezoni nepričakovano dobro odre ’ 
zala v dveh disciplinah. Disk je 
vrgla 46,20 m, kroglo pa 12,80 m 
in se tako uvrstila v obeh discipli
nah na drugo mesto, v kopju pa je 
z rezultatom 33,10 m zasedla sed
mo mesto. Tudi Kraljeva je nasto
pila na državnem prvenstvu, na 
raznih mitingih ter si priborila na
slov deželne prvakinje v disku. De
želna prvakinja v krogli pa je po
stala Irena Tavčar.

V daljini je borovka Marina Pu- 
rič po poškodbi na koncu sezone 
dosegla rezultat 5,29 m, ki ji je pri
nesel sedmo mesto na lestvici.

Med naraščajnicami se je med 
najboljše uvrstila borovka Tiziana 
Naturah čeprav tekmuje v tej ka
tegoriji šele prvo leto. Dosegla je 
tretje mesto v teku na 100 m s 
časom 12”9 in v teku na 110 m o- 
vire s časom 17”3, četrta je bila 
v šesteroboju s 3586 točkami (elek-

RIM — Acqua Fabia iz Rietija 
je osvojila prvo mesto na košarkar
skem turnirju za «Trofejo Pinto* v 
Rimu.

Košarkarji iz Rietija so v finalu 
za prvo mesto premagali Scavolini 
iz Pesara z 88:83 (52:48). Takoj pa 
gre omeniti, da je moštvo iz Pesa
ra nastopilo brez svojega najboljše
ga košarkarja Kičanoviča, ki je zbo
lel za gripo. Kljub Kičanovičevi od
sotnosti pa so se Skansijevi varovan
ci močno upirali nasprotniku. V vr
stah Scavolinija je bil najboljši stre
lec Silvester, ki je dosegel 27 točk, 
zelo dobro je igral tudi Benevelli 
(24 točk).

V zmagovitem moštvu je bil da
leč najboljši Ženo, ki je dosegel kar 
34 točk, izkazal pa se je tudi Bru- 
namonti (24 točk).

V malem finalu je Bancoroma po 
predvidevanju premagala rimsko 
moštvo Latertinija s 94;84 (47:38).

KONČNA LESTVICA 
1. Acqua Fabia Rieti; 2. Scavoli- 

ni Pesaro: 3. Bancoroma Rim; 4. 
Latertini Rim.

aPlaves balkanske prvakinj‘e
BUKAREŠTA — Z zmago proti 

Romuniji s 70:59 (33:36) je jugo
slovanska ženska košarkarska re
prezentanca osvojila prvo mesto na 
letošnjih balkanskih igrah.

Zanimivo je, da so vse tri sode
lujoče reprezentance zbrale po 2 
točki. Jugoslavija pa je bila prva 
zaradi boljše koš-razlike.

Končna lestvica
1. Jugoslavija 2; 2. Bolgarija 2; 

3. Romunija 2.

APELDOORN (Nizozemska) — V 
tretjem kolu mednarodnega odboj
karskega turnirja v Apeldoornu je 
italijansko moštvo Riccadonna iz
gubilo proti Južni Koreji..z.0;2 (—2, 
-11).

Irena Tavčar

trično merjenje), peta v skoku v 
daljino s 5,09 m in sedma v disku 
z 29,94 m. Letošnja sezona pa ji je 
prinesla še druge uspehe: uvrsti
tev in udeležbo na državnem prven
stvu v mnogobojih v Modeni, ude
ležbo na finalnem delu mladinskih 
iger v Rimu ter na trofeji treh de
žel v Celovcu.

Med člani je Emil Sedmak kljub 
svojim skoraj petdesetim letom še 
vedno med najboljšimi: dosegel je 
namreč sedmo mesto v metu kla
diva (42,12 m). Med mladinci pa 
je njegov sin Gabrijel (oba tek
mujeta za Bor) osvojil prvo mesto 
v metu kopja (58,44 m). Osvojil je

tudi naslov deželnega prvaka in iz
polnil normo za nastop na držav
nem prvenstvu mladincev, a se ga 
ni udeležil zaradi študija.

V teku na 110 m ovire je v isti 
kategoriji adrievec Aleksander Zu- 
dek dosegel čas 17"5, ki mu je 
prinesel deseto mesti.

Kopico odličnih rezultatov je do
segel Gorazd Pučnik (Bor). Najpo
membnejši uspeh je zabeležil v de
seteroboju, v disciplini torej, v ka
teri se je specializiral. Njegovi re
zultati in uvrstitve na deželni le
stvici :

100 m: 7. (11”1), višina: 5.
(1,96 m), palica: 6. (3,90 m), kro
gla: 7. (11,56 m), kopje: 5. (49,40 m), 
deseteroboj 1. (6446 točk).

Kar pet slovenskih atletov naj
demo na naraščajniških lestvicah, 
vendar niso dosegli pomembnejših 
rezultatov. 110 m ovire: 4. Fausto 
Bonanno (Adria) 18”3; 3000 m: 9. 
David Gregori (Adria) 9’48”6; tro
skok: 6. Vasilij Pečar (Adria) 12,40 
m; kladivo: 9. Walter Stefani (Bor) 
30,28 m: kopje: 8. Andrej Furlan 
(Bor) 43,70 m. Furlan bi lahko ve
liko več dosegel, saj je zelo talen
tiran, vendar se je odločil, da opusti 
atletiko.

C. D.

NOGOMET

Kazni tudi za naše igralce
Deželna disciplinska komisija ita

lijanske nogometne zveze .je za eno 
kolo izključila Kluna (Breg), Ter
čona in Puntarja (oba Kras), po
leg tega pa je srečanji Isonzo - Ju- 
ventina (4:0), ter Juventina - Ca
pri va (1:1) registrirala v korist 
Isonza oz. Caprive, ker je bil pri 
Juventini igral tudi Giovanni Co
sta, čeprav ni bil več vpisan pri 
štandreškem društvu

OBVESTILA B

Smučarski klub 
Devin

sporoča, da se smučarji, ki so bili 
na smučarskem tečaju na Kobli, 
vrnejo danes, 30. t.m., ob 16.30 in 
sicer na železniško postajo Solkan - 
Nova Gorica, kjer naj jih pričaka
jo starši.

• * •

ZSŠDI
obvešča, da bo urad v Trstu da
nes, 30. t.m., zaprt v popoldanskih 
urah, jutri, 31. t.m., pa bo zaprt 
ves dan.
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PO IZREDNEM PODVIGU SLOVENSKE ALPINISTIČNE ODPRAVE V HIMALAJSKEM POGORJU

Idrijčan Emil Tratnik: V steno Daulagirija se ne bi vrnil
Odprava je rešila enega zadnjih velikih alpinističnih problemov - Kalvarija na povratku - Šest dni brez hrane

IDRIJA — 16. novembra se je na 
brniško letališče vrnila prva slo
venska «žepna» alpinistična hima
lajska odprava, ki je do kraja re
šila enega največjih in tudi zad
njih velikih alpinističnih problemov. 
Preplezala je namreč štiri tisoč 
metrov visoko južno stpno Daula
girija (816 m), šestega najvišjega 
vrha na svetu, pred katero so klo
nile številne alpinistične odprave iz 
vsega sveta. Južno steno Daulagi
rija so premagali V alpskem slo
gu, kar pomeni brez vnaprej po
stavljenih in opremljenih tabo
rov, brez pomoči šerp in brez upo
rabe dodatnega kisika.

V prvi slovenski «žepni» alpini
stični himalajski odpravi so bili vo
dja odprave Stane Belak -Šrauf 
(alpinistični odsek Ljubljana - ma
tica), Cene Berčič (AO Kamnik), 
Rok Kolar (AO Prevalje na Koro
škem), Janez Sabolek (AO Ljublja
na), Emil Tratnik (AO Idrija) in 
Jože Zupan (AO Celje).

Zmagovito navezo pa so sestav
ljali: 41-letni Belak, 22-letni Ber
čič in 32-letni Tratnik.

Prijatelji in znanci Emila Trat
nika iz planinskega društva in al
pinističnega odseka v Idriji so pri
pravili pred kratkim prisrčen spre-
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INTERVJU S TRENERJEM PRIMORJA, DOSLEJ NAŠO NAJUSPEŠNEJŠO EKIPO V 2. AL

Kozina: «Tudi enajsterica Stocka ni nepremagljiva»
Prijateljsko nogometno srečanje. 

v Trebčah med domačim Primor 
cem in proseškim Primorjem se je | 
komaj končalo z visoko zmago Pro- I 
sečanov (6:2). V slačilnico je po- I 
hitel tudi trener Primorja Severino 
Kozina, premražen, toda zadovoljen 
z visoko zmago in tudi s prika
zano igro svojih varovancev.

«Težko je bilo igrati na takem 
Poledenelem igrišču. Vseeno sem z 
igro svojih fantov zadovoljen,* je 
dejal Kozina.

*Obe moštvi sta igrali z okrnje 
no postavo, vseeno pa mislimo, da 
je v tem srečanju prišla na dan 
razlika dveh ekip iz dveh različ 
nih jakostnih kategorij. Vi ste o 
bjekiivno močnejši od Primorca, če- 
prav so vam bili Trebenci v pr
vem polčasu enakovredni.»

»Mislim, da bo to držalo. Pri 
vsaki ekipi se pozna nastop v višji 
kategoriji.*

«V drugi amaterski lipi fe Pri
morje od slovenskih ekip najbolje 
uvrščeno. Trenutno ste sami na
drugem mestu. V začetnih nastopih

pa je kazalo povsem drugače...»
»Res je. Nismo začeli najbolje. 

Sicer pa dobre igre v uvodnem 
delu prvenstva ni bilo niti priča
kovati, saj smo sestavili moštvo 
prav v poslednjem trenutku Nato 
smo dosegli nekaj pomembnih 
zmag. Moštvo je dobilo potrebno 
samozavest. Nanizali smo tako kar

enajst pozitivnih izidov, od le-teh 
sedem zmag in štiri neodločene izi
de in tako smo se povzpeli na dru
go mesto prvenstvene razpredel
nice.*

*Vaše moštvo se je torej uigra
lo. Bi lahko jurišali celo na osvo
jitev prvega m°sta?»

<!Zadovoljen sem s svojimi fanti. 
Resni so na treningu. Pridno de
lajo. To pa je za trenerja še kako 
pomembno. Trenutno smo drugi, to
da od vodilnega Stocka nas loči 
kar pet točk. Velika .je to razlika. 
Drago plačujemo začetne spodrslja
je. Sicer pa je prvenstvo še zelo 
dolgo. Vse se lahko pripeti. Zelo 
pomembno bo, da v neposred
nem srečanju premagamo moštvo 
Stocka.*

iPodvig ni nemogoč, saj je tudi 
Stock premagljiv.»

»Nihče v tem prvenstvu ni nepre
magljiv. In tudi Stock ne. Ta eki
pa pa je zelo izkušena, uigrana. Vsa
ka, tudi manjša napaka proti tej 
ekipi je lahko usodna.*

iPrimorje drugo. Kras osmi. Zarja

deveta, Breg enajsti. ..»
»Naše ekipe so doslej zadovoljivo 

opravile svojo nalogo v tem prven
stvu. Zarja je odlično pričela, v na
daljevanju je nekoliko popustila in 
trenutno je na sredini lestvice. Dru
gačno pot je ubral Breg, ki si je 
po slabem začetku znatno opomogel. 
Moram pa priznati, da sem neko
liko več pričakoval od Krasa. Že 
dejstvo, da je Kras glede danih za
detkov najučinkovitejše moštvo v 
tem prvenstvu, kaže, da so krasovci 
v napadu zelo nevarni. Po drugi 
strani pa je ta ekipa povsem odpo
vedala v obrambi, saj je, razen šib
kega Roianeseja, prejela največje 
število golov.*

Naša moštva v drugi amaterski 
ligi na Tržaškem se torej poslavlja
jo od leta 1981. Obračun naših ekip 
ni ravno odličen, gotovo pa zado
voljiv.

Kaj bo prineslo novo leto? Cilj 
vseh naših predstavnikov je seveda 
najmanj obstanek v tej konkurenci, 
za kako moštvo (kot Primorje na 
primer) pa tudi kaj več. (bi)

jem zmagovalcu strašne južne ste
ne Daulagirija. Na sprejemu, ki je 
bil v sebi Planinskega društva I- 
dria, je Emil Tratnik, ki je sicer 
zelo redkobeseden, s kromnimi be
sedami opisoval izredno zahteven 
podvig.

Poleg šestih članov slovenske hi
malajske odprave so pri tem po
dvigu sodelovali šp nepalski zvezni 
oficir, sirdar-kuhar, pomočnik, po
štar in 56 nosačev-šerp. Zaradi 
stalnega deževja in snega je bil že 
pristop do baze zelo težaven. Pre
ko naraslih hudournikov' so morali 
graditi mostove, pri prečkanju ne 
k ega hudournika je padel vanj šer
pa, ki so ga le s težavo rešili, pri 
tem pa izgubili 600 metrov vrvi, 
kar se jim je kasneje zelo poznalo. 
Zaradi zelo težkih pogojev so vse 
šerpe (razen šestih) že predčasno 
zapustili odpravo in se vrnili do
mov

Bazo so postavili v višini 4000 
metrov. Zaradi slabega vremena 
in plazov so šele čez nekaj dni o- 
pravili aklimatizacijski vzpon na 
Manapati (6380 m), 5. oktobra pa 
na 5300 m visok vrh in se šele 
nato dokončno odločili za desno 
smer južne stene Daulagirija. Za 
sestop po severni strani Daulagi
rija so se odločili po slikah.

15. oktobra je z vižine 4200 m 
naskočila južno steno Daulagirija 
naveza Belak - Berčič - Tratnik. 
Vreme je bilo lepo. Prva dva dne
va je šlo vse v redu in so plezali 
celo ponoči ob lunini svetlobi. Tre
tji dan pa so se začele težave, ker 
se je stena zaradi sonca začela 
krušiti in so se valili plazovi ka
mna in snega. Precej časa So iz
gubili s kuhanjem in postavljanjem 
šotora. Himalajske noči, pravi E- 
mil Tratnik, so v steni in snegu 
zelo čudne. V šotoru so skrčeni dre
mali, pravega spanca ni bilo. V vi 
šini 6400 metrov so si bivak izko
pali na ledni polici sredi hude 
6trminp. Četrta noč v južni steni 
je bila zelo vetrovna in mrzla. Pe
ti dan v steni je bil dan zmago
slavja, kljub temu, da so jim za
radi višine in redkega zraka naglo 
pohajale moči. Tega dne so ob 14. 
uri premagali južno steno in dose 
gli jugovzhodni greben (7300 m), 
kjer so petič bivakirali.

Naveza je napredovala vse počas
neje. V noči z 21. na 22. oktober 
«o zadnjič bivakirali na grebenu 
7800 m visoko. Bili so skoraj pod 
vrhom, vendar tistih zadnjih me
trov niso premagali: Vzroki kuhal
nik ni delal, ostali so brez plina, 
kmalu nato je odpovedala še radij
ska zveza z bazo.

Vreme se je naglo poslabšalo, 
sneg je zametel šotor. V teh tež
kih razmerah so sprejeli odločilni 
sklep: vrhu se je treba odpovedati

in si rešiti gola življenja.
Odvrgli so vso neuporabljeno hra

no in odvečno opremo. Berčič je 
začel tožiti zaradi prvih ozeblin. 
Povzpeli so se še na sedlo in ob 
13 uri začeli sestopati na severno 
-stran, kjer so imeli lepše vreme. 
24. oktobra so v himalajski snežni 
puščavi doživeli, to, kar si niti v 
sanjah niso mogli misliti: naveza, 
že močno izčrpana, brez šotora, 
brez hrane (hranili so se s sne
gom!) je na višini 7200 metrov na 
šla japonski šotor z gorilnikom in 
plinsko bombo. Po nesreči pa so s 
cepinom presekali plinsko bombo, 
ki se je vnela in ves šotorček je 
kmalu zgorel. Za navezo se je pri
čela prava kalvarija. Zapadlo je 60 
cm novega snega. Berčičeve ozebe 
so bile vse hujše, ozebel pa je 
tudi šrauf. Začeli so klicati na po
moč. vendar brez uspeha, zaradi 
česar jim je tudi morala upadla.

Bivakirali so v snegu na prostem, 
nato v votilini na robu ledenika. 
Prehod ledenika je bil izredno te
žak. ker je bila špranja pri špra
nji. same razpoke, plezali so od 
jutra do noči. Z ledenika so se
stopili na zasnežene travnike, kjer 
se jim je petnajsti dan spet nas
mehnila sreča: naleteli so na Bel

gijca, ki je fotografiral gore iti se 
kar sesedel, ko jih .je zagledal. 
Belgijec .je navezi nesebično po
magal, končno pa so se tudi našli 
s tovariši, ki so ostali v bazi; in 
se 16. novembra srečno vrnili v 
domovino, je končal svojo pripoved 
Emil Tratnik.

Na Emila Tratnika se je zatem 
vsul plaz — tokrat ne snega, tem 
več vprašanj:

«Pravijo, da vsakemu, ki pleza 
na himalajske vrhove, pusti ta do
godivščina nekaj sledov. Ali to drži 
tudi pri iebi?»

»Drži. Žena in prijatelji mi pra
vijo. da sem nekako čuden. Tega 
se tudi sam zavedam in želim le, 
da bi to čimprej mimo. Ko smo 
med plezanjem počivali, smo se 
večkrat menili, kako si bomo na 
povratku dodobra ogledali Katman
du Ko pa smo se vrnili v Kat
mandu, smo samo poležavali in 
stalno .jedli, nobena stvar nas ni 
več zanimala.*

»Boje, da odprava ni bila naj
bolje opremljena?»

»Zaradi znanega pomanjkanja 
sredstev odprava res ni bila naj
sodobneje in najbolje opremljena. 
Odlični pa so bili čevlji, ki so jih

Posnetek s promocijske košarkarske tekme Polet - Scoglietto

ročno naredili znani žirovski čev
ljarji Alpine.*

«Po vsem, kar ste dosegli in tu
di prestali, je jasno, da ste bili 
izredno dobro pripravljeni.»

»To drži, sicer ne bi zmogli ple
zati kar sedemnajst ur in celo po
noči ob lunini svetlobi in vzdržati 
kar devet ur na majhni polički, 
ko so čez nas grmeli plazovi. Ve
liko časa in seveda moči pa smo 
potrošili za kopanje bivaka — po
prečno po štiri ure. Pri tem pa se 
mi zdi najvažnejše, da smo se vsi 
v navezi zelo dobro ujemali, kar je 
pri takem poclvigu izrednega .po
mena.*

»Malo nenavadno, a vendarle u- 
mestno vprašanje: kako ste oprav
ljali svoje potrebe?»

«če se prav spomnim je ves čas, 
kar smo bili v steni, Šrauf šel 
dvakrat na veliko potrebo, sam pa 
enkrat. Po začetku sestopa nismo 
nič več .jedli, razen sneea seveda, 
zaradi česar nismo imeli nobenih 
potreb več. Pri povratku v dolino 
smo bili popolnoma izčrpani in po
vsem otopeli.*

*Gora je svoje zahtevala tudi od 
vaše naveze. Berčiču sta nogi moč
no omrznili, šraufu pa počrneli 
prsti, samo ti si jo odnesel brez 
poškodb.»

»Najhuje jo je skupil Berčič, ki 
je že v steni začel tožiti, da ne 
čuti več prstov na nogah. Ko smo 
se vrnili v dolino med ljudi, smo 
mu morali preskrbeti konja, ker 
ni mogel več hoditi. Po povratku 
v domovino so Berčiča takoj odpe
ljali na travmatološko kliniko v 
Ljubljani, kjer so ga operirali za
radi hudih omrzlin, medtem ko je 
Šrauf staknil le laž.je zmrzline 
prstov.

Ko sem prvič slišal Berčiča, da 
mu prsti na nogah zmrzujejo, sem 
se ponoči v šotoru popolnoma sezul 
in močno drgnil goli nogi. Šele s 
prižganim gorilnikom sem ugoto
vil. da mi prsti niso prav nič očr- 
neli in da so še beli. Noei sem si 
večkrat masiral, kar ni bilo v hu
dem mrazu prav nič prijetno, toda 
ostal sem brez najmanjše po
škodbe.*

Vprašanja so se še vrstila in jih 
ni hotelo biti konec, dokler ni ne
kdo dejal:

»Alt bi še enkrat plezal južno 
steno Daulagirija?»

Emil Tratnik .je močno zajel sa
po, mogočne prsi so se mu nape
le, povesil je glavo, upri pogled v 
konice čevljev ter razločno odvr
nil: «Ne! Bilo je preveč hudo in 
kaj lahko bi se zgodilo, da bi za 
večno ostali na Daulagiriju!*

Jože Oblak



Uredništvo upravo, oglasni oddelek,
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Naročnino
Mesečno f.GUCi lir — celoletno 84.000
V SFRJ številko 5,50 din, ob nedel|Qh 6,00 din, za zasebnike mesečno 80,00, 
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OBRAZLOŽITEV FINANČNEGA MINISTRSTVA

Koliko bo treba odšteti 
za prometno takso 1982

RIM - Spričo vse večjih zapletov, ki jih je povzročil vladni odlok 
o povišku prometne takse, je finančno ministrstvo včeraj objavilo urad 
no noto. v kateri pojasnjuje, kako je treba plačati dodatni davek.

Nota potrjuje, da je vsota, ki jo je treba plačati za prometno 
takso 1982. leta, odvisna od tega. koliko je davkoplačevalec odštel za 
prometno takso 1981. leta. Če je avtomobilist na primer letos že 
plačal 50 odstotni povišek v korist prebivalstva prizadetega Juga. oo 
moral za prihodnje leto plačati isto vsoto in še 30 odstotkov poviška 
(torej 80 odstotkov več kot za leto 1980). Le pa se je avtomobilist izognil 
50-odstotnemu povišku (ker je na primer obnovil prometno takso de
cembra t98o. leta preden je stopi) v veljavo zakonski odlok), ga bo 
moral plačati sedaj. 80 odstotni povišek pa bo poravnal šele 1983. leta. 
Skratka, tudi tokrat so jo skupili predvsem najbolj vestni davko
plačevalci!

Poviški ne zadevajo dodatne takse za dizelske motorje. Se pravi, 
da bo prometna taksa za avtomobile na dizel pogon sicer dražja. 
* samo zaradi podražitve «navadne> takse, medtem, ko dodatna 
taksa ostaja nespremenjena in sicer 13.000 lir za vsako konjsko silo.

PROMETNA TAKSA ZA AVTOMOBILISTE. KI SO ŽE PORAVNALI 
5U-ODSTOTN1 POVIŠEK

KS 4 mesece 8 mesecev 12 mesecev
10 6.015 13.230 19.250
11 9.450 18.900 27.500
12 11.340 22.680 33.000
13 13.420 26.810 , 39.050
14 17.0.10 34.020 49.500
15 19.845 39.690 57.750
16 24.570 49.140 71.500
17 23.980 57.960 84.335
18 32.130 64.260 93.5C0
19 36.510 73.030 103.335
20 40.320 80.610 117.335
21 44.730 89.400 130.165
22 49.140 , 98.280 143.0C0
23 52.290 104.530 152.165
24 56.700 113.100 165.0CO
25 61.110 122.220 177.835
26 81.900 163.800 238.330
27 87.415 174.825 234.375
28 92.925 185.830 270.415
29 98.440 196.875 286.455
30 103.950 207.900 302.495

PROMETNA TAKSA ZA AVTOMOBILISTE. KI 
50-OD3TOTNEGA POVIŠKA

NTSO PORAVNALI

KS 4 mesece 8 mesecev 12 mesecev
10 5.515 11.025 16.015
11 7.875 15.750 22.920
12 9.450 18.900 27.500
13 11.185 22.365 32.545
14 H. 175 28.350 41.250
15 16.540 33.075 48.125
16 20.475 40.950 59.585
17 24.750 48.300 60.280
18 26.775 53.550 77.920
19 30.150 60.900 88.610
20 33.600 67.200 97.780
21 37.275 74.550 108.475
22 40.950 81.900 119.165
23 43.575 87.150 126.805
24 47 250 94.500 137.500
25 50.925 101.850 148.195
26 68.250 136.500 198.610
27 72.845 145.090 211.980
28 77.440 154.875 223.345
29 82.035 • 1G4.0S5 238.715
30 83.625 173.250 252.080
31 91.220 182.440 265.450
32 95.815 191.625 278.815
33 100.410 200.815 292.185
34 105.000 210.000 305.550
35 109.595 219.190 318.920
36 114.190 228.375 332.290
37 118.785 237.565 345.655
38 123.375 246.750 359.025
39 127.970 255.940 372.390
40 132.565 265.125 385.760
41 137.160 274.315 399.125
42 141.750 283.500 412.495
43 146.345 292.690 425.865
44 150.940 301.875 439.230
45 155.335 311.065 452.600

Zadnja letošnja seja 
predsedstva skupnosti 
Italijanov iz Kopra

KOPER — Na zadnji seji za leto 
1981 se je pod predsedstvom Gio- 
vannija ivliglioranze sestalo razšir
jeno predsedstvo skupnosti Italija
nov iz Kopra. Na seji so potrdili 
predstavnike skupnosti v raznih te
meljnih organizacijah koprske ob 
čine in obalne regije ter republike 
Slovenije

Pregledali so tudi člene občinske 
ga statuta, ki se izrecno nanašajo 
na problematiko italijanske skupno
sti. S tem v zvezi so sestavili osnu 
tek dokumenta, ki bo v javni raz 
nravi in ga bodo čimprej predlo
žili pristojni komisiji občinske skup 
ščine.

PEKING — Včeraj zjutraj sta za 
radi goste megle v zunanjem sidri
šču kitajskega pristanišča Vampo 
trčili jugoslovanska ladja «Lo,šinj» 
in kitajski tanker «Danciang 232».

OB NOVI PREMIERI SSG V CANKARJEVEM DOMU

Pravljica v štirih dejanjih «Jurček» 
je navdušila mlado ljubljansko publiko

Jurčka bodo igrali tudi v našem Kulturnem domu • Predstavo 
je režiral Mario Uršič ■ Radoživa in prešerna odrska govorica

LJUBLJANA — Gostovanje Slo
venskega stalnega gledališča iz Tr
sta je v ljubljanskih gledaliških kro
gih vzbudilo precej zanimanja, naj 
več pa seveda med mladimi. To 
dokazujeta tudi ponedeljkova ju 
tranja in večerna premiera «Jur
čka* pisatelja Pavla Golie v sred
nji dvorani Cankarjevega doma. saj 
so otroci z navdušenjem in narav 
nost osupljivo participacijo sledili 
dogodkom na odru. Pa tudi «.Jur- 
ček» sam je dovolj zgovorno mla 
dinsko odrsko delo, da so ga lah
ko uvrstili v novoletni spored za

mladino, s katerim hočejo v Ljub 
ljani na najboljši način počastiti 
obisk dedka Mraza. Seveda je pa 
tu tudi vprašanje, zakaj je bila 
premiera pravzaprav v Ljubljani. 
Za to se je moralo SSG odločiti že 
zaradi prej sprejetih obvez, na tu
di znane bolezni v ansamblu so 
preprečile, da bi bila pravljica v 
štirih dejanjih s prologom prvič na 
ogled v tržaškem Kulturnem domu. 
Vsekakor pa bodo prišli otroci iz 
Trsta in okolice na svoj račun v 
prihodnjih tednih, takrat namreč, 
ko se bodo vrnili s počitnic in bodo
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BENEŠKI DNEVNIK

Na Ljesah uspel letošnji 
«Senjam beneške pjesmi»
Na prvo mesto se je uvrstil rezijanski kantavtor Rino Chinese - Občinstvo 
ugodno sprejelo sklep, da na manifestacijo povabijo tudi «nebeneške» avtorje

Vsotam, ki so nakazane v razpredelnici, je treba dodati morebitno 
takso za avtomobile z vgrajenimi radijskimi sprejemniki.

LJESA — Rezijanska, nekoliko 
otožna pesem «Lehko nucs> je zma
gala na letošnjem «Senjamu bene
ške pjesmi*, ki je bil v nedeljo 
popoldne v telovadnici na Ljesah. 
Tako je številno občinstvo, ki je z 
zanimanjem sledilo izvajanju osmih 
pesmi, ki so bile na sporedu, z 
očitnim odobravanjem sprejelo od
ločitev organizatorja, da na deveti 
natečaj vključi tudi «nebeneške» 
avtor.te in izvajalce.

Sicer pa rezijanski kantavtor Ri 
no Chinese, ki je za prvouvrščeno 
pesem napisal glasbo in besedilo ter 
jo z Giannijem Di Lenardom tudi 
izvajal, ni nikakršno Odkritje, saj 
že vrsto let ustvarja pesmi, ki po 
melodiji spominjajo na ljudsko, ven
dar pa so po vsebini izredno ak
tualne

V nedeljo je sicer predstavil še 
pesem -Stuart*, ki pa je bila mo
goče preumirjena in prežalostna. 
tako da se ne' občinstvo ne poseb 
na žirija nista ogrela zanjo.

2. mesto so v nedeljo prisodili pes 
mi «Gor an dol na bom hodu*, ki jo 
je napisala Angela Petricig. ki s 
sestro Valentino nastopa de jansko že 
od prvega «senjama» dalje. Pesem 
obravnava pereče vprašanje prese
ljevanja Benečanov v furlansko ni
žino. ki pa je od daleč veliko bol j 
vabljiva kot se nato v resnici iz
kaže.

Veselejša pa je «Danijela». pe 
sem, ki je delila tretje mesto s tra- 
dicionalnejšo «Eno rož.ico*. in ki jo 
je posebna žirija nagradila za be
sedilo. Iz vihrave in vesele Dani 
jele se je ponorčeval Renzo Gar- 
jup, glasbo pa je napisal Antonio

Qualizza, zapel pa jo .je poznani 
Keko, ki je tudi vodil glasbeni an
sambel.

O rdeči rožici sta pela Guido Qua 
lizza in Franco Cernota, ki sta pe 
sem tudi sestavila, medtem ko jc 
lastno skladbo «Dobar dan* izva
jal tudi Luciano Chiabudini.

Nekoliko sodobnejša, vsaj kar za 
deva vsebino, je bila «Ne vič uiske 
na svjete*. ki sta jo zapeli Carla 
in Federica. napisala pa Valentina 
Petricig. Z novimi poskusi sodob
nih kantavtorjev se je spogledovala 
pesem «Prečudne so reči* v izvod 
bi dua Ana in Keko, ki je tudi 
avtor skladbe.

Udeleženke devetega «Senjama 
beneške pjesmi* so torej nekako ni
hale med preteklostjo iti sedanjo 
stjo s plašnejšim pogledom v bo 
dočnost. Občinstvo je predvsem na 
gladilo tiste skladbe, ki so spomi
njale na domače cviže*. vendar pa 
so znale, žalostno ali veselo, spre
govoriti o današnji stvarnosti. Kot 
je že nekakšna ustaljena tradicija 
pri Slovencih, je tudi tokrat bilo 
več žalostnih kot veselih in zato jc 
sveža -Danijela* tudi prejela poseb
no nagrado za besedilo.

Sama prireditev je izzvenela nri 
jetno, saj je kulturno društvo «Re 
čan», ki je devetič, kljub precej
šnjim težavam, uspešno organizira 
lo natečaj, znalo ustvariti med in 
po tekmovanju toplo vzdušje.

Deveti «senjam» velikih novosti 
res ni prinesel, saj so med bene 
škimi avtorji in izvajalci v glav 
nem sama znana imena: zanimiv in 
uspešen pa je bil seveda doprinos 
Rezijana Rina Chinese.ja

Nedvomno pa je kulturno dru
štvo «Rečan» s prireditvijo še en
krat izpolnilo dokaj pomembno na
logo. «Senjam beneške pjesmi* sodi 
namreč med tiste še premalo šte
vilne pobude, ki skušajo v javno
sti uveljaviti domačo slovensko go
vorico in ovrednotiti trajne značil
nosti kulturnega izročila skupnosti, 
ki je pravno še nikakor nočejo pre
poznati za slovensko, (bp)

Libijski film
«Puščavski lev» 
ni všeč vladi

.............................. ...... ...................... .................... ............. ..................... ...................... ...... ........................ ....... ■..... .......................................
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Neurje z nalivi, vetrom in snežnimi me teži 
prizadelo ves alpski lok in severno Italijo
Iz ure v uro večja nevarnost snežnih plazov in poplav - Zastoji v cestnem in železniškem prometu

RIM — italijansko veleposlani
štvo v Tripoliju je v imenu itali
janske vlade izreklo libijskim obla
stem «negodovanje» zaradi vsebine 
celovečernega filma -Puščavski 
lev*, ki ga je finansirala Gadafi
jeva vlada. Podtajnik za zunanje 
zadeve Costamagna .je izjavil, da 
vsebuje libijski film izrazito proti 
italijanski značaj. «Puščavski lev* 
prikazuje življenje libijskega rodo
ljuba. katerega je italijanska kolo 
nialistična vojska usmrtila 1912. 
leta.

Podatki o popisu 
prebivalstva bodo 
znani šele marca

RIM — Prve začasne uodatke o 
letošnjem popisu prebivalstva bodo 
objavili šele marca meseca. Osred
nji državni inštitut za statistiko še 
vedno zbira in proučuje številne 
podatke, ki prihajajo iz vseh kra
jev Italije. Za sedaj ni prišlo do 
nobenih zapletov, največ težav pa 
beležijo s preverjanjem podatkov 
iz velikih mestnih središč.

RIM — Letošnji december bo ure 
šel v anale italijanske meteorolo 
ške službe kot najbolj deževen v 
zadnjih 30 letih, seveda ista ugo 
tovitev velja tudi za snežne pada 
vine. Kaže celo. da se bodo na 
davine nadaljevale vse do silve 
strovania, da bodo v Italiji potol 
kli marsikateri rekord.

Ce meteorologi z zanimanjem zbi

rajo podatke in sestavljajo stati
stike, prebivalstvu ni do smeha. 
Včeraj je neurje z nalivi, močnim 
vetrom in obilnim sneženjem v vi
šjih krajih pestilo domala vso Ita
lijo. Iz ure v uro so podatki bolj 
dramatični, saj je že večina alp
skih prelazov neprehodnih, nad 500 
metrov nadmorske višine je v se-

zimska oprema. Sneg pa je marši I ceno je nad SCO metrih skoraj oov 
kje pobelil tudi nižje ležeče kraje. | sod obvezna zimska oprema, cest-
V Milanu je zapadlo do 10 centi
metrov snega, da sta zaprti leta 
lišči Linate in Malpensa, ista koli
čina je zapadla tudi v Turinu, si
noči pa je v obeh mestih sneg Dre 
šel v dež. To se ni zgodilo v Tren 
tu, kjer je včeraj zapadlo kar 30

Kot re-verni Italiji zaradi snega obvezna I centimetrov novega snega
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Slike Mengeleja pa nimamo ■ ■ ■

(Dopisnik Dela za Primorski dnevnik)
BONN — Znano je, da je pravosodje Zvezne re 

publike Nemčije razvilo premišljeno strategijo, ko 
je šlo za pregon in kaznovanje zločinov iz druge 
svetovne vojne. Strategija temelji na izkoriščanju 
dejstva, da so V začetku obsojala zavezniška sodi 
šča, da dolgu časa ni bilo pristojnih tožilcev, da 
je le počasi nastajal osrednji dokumentacijski 
center s podatki o zločinih in zločincih, da so osum 
Ijeni stareli, da so preživele priče umirale in 
da je bilo dejanja vedno teže dokazovati po meri
lih. ki veljajo za mirnodobni kazenski postopek. 
Prahu pozabe, ki naj bi postopoma zagrnil to po 
glavje nemške zgodovine, naj ne bi po nepotreb 
nem vzdigovali.

Toda to, kar so po naključju odkrili v Frank
furtu. sega verjetno čez vse meje namernega po 
rabi jetija kot političnega načela, na katerem je 
Zvezna republika Nemčija zgradila svoje povojno 
življenje. Ko je namreč 26. novembra neki uradnik 
zahteval od osrednjega kriminalističnega urada v 
Wiesbadnu fotografijo zloglasnega nacističnega 
tdravnika Josefa Mengeleja. je dobil odgovor, da 
to skrbni kriminalisti «iz vzrokov varovanja druž 
k« pred zlorabami zbiranja podatkov» uničili urad

no fotografijo iz leta 1956. Hitrico, s katero so raz 
bremenili kriminalistični arhiv fotografije Josefa 
Mengeleja. so pozneje pojasnili s «pomoto». kar je 
posebej zanimivo v zvezi s podatkom, da so na 
začetku leta 1981 obnovili zaporno povelje za Men
geleja in ga še naprej obtožujejo vrste dokazljivih 
posamičnih umorov nad taboriščniki. Se vedno ve 
Ija tudi zahteva o izročitvi, ki jo je Zvezna repu 
blika tedaj predala urugvajski vladi, kjer zdaj 
verjetno živi sedemdesetletni Mengele.

Pojasnila notranjega ministrstva so zadevo pre 
vetrila v dokaj čudni smeri. Uradnik, ki je prvot
no sporočil, da sta dve fotografiji Mengeleja iz 
1949. in 1956. leta uničeni, naj bi se zmotil: ne za 

~ra7ir tiarovanja pred zlorabami podatkov», ampak 
zaradi ^pospravljanja starih arhivov» naj bi izgi
nili dokumenti o človeku, za katerega je z vsemi 
rezervami vodeni tproccs o Auschuiitzu* ugotovil, 
da je kriv umora najmanj 3.000 taboriščnikov, dr
žavni tožilec pa dodaja, da sploh ni mogoče ugo
toviti. koliko žrtev gre na račun njegove selekcije 
na rampi taborišča v Auschuiitzu in koliko jih je 
umrlo za posledicami njegovih psevdomedicinskih 
poskusov.

MOJCA DRČAR - MURKO

ni promet pa se odvija po polževo. 
O hudih zastojih , poročajo tudi v 
železniškem prometu, kjer se tru
dijo, da bi čistili kretnice in tire. 
Povsem razumljivo je najhujše ra 
postajah in pomembnejših železni
ških vozliščih, saj si na odprtih 
progah vlaki z lahkoto utirajo pot.

Iz ure v uro se tudi veča ne
varnost snežnih plazov. Marsikate
ra alpska dolina .je že odrezana od 
sveta. Visoke temperature in Dre- 
cejšnje količine na novo zapadlega 
snega preprečujejo, da bi se se
sedel. Nevarnost plazov je splošna 
v vsem alpskem loku in se bo na 
dal.ievala tudi v prihodnjih dneh.

Neurje je do sedaj terjalo že eno 
človeško življenje pri Imperij, kjer 
je narasla voda na zasilnem avto
mobilskem prehodu preko hudour
nika Prino odnesla nekega avtomo
bilista. Vsi vodni tokovi v Liguri
ji in v Toskani naraščajo, da se 
veča nevarnost poplav.

Anselmi o lo/i P2
RIM — V intervjuju za tednik 

«Sorrisi e canzoni* je predsednica 
parlamentarne preiskovalne komisi
je o loži P2 Tina Anselmi izra
zila upanje, da bo članom komisi ie 
uspelo končati dela v predvidenem 
roku šestih mesecev. Anselmijeva 
je tudi dejala, da vladna kriza ne 
bi zavirala delo preiskovalne ko
misije.

lahko sveži spremljali zanimivo 
pravljico.

«Jureek» ie dokaj znano gledali
ško delo. Gre za klasično pravljico 
o dečku, ki bi rad pomagal svojima 
siromašnima staršema, ki nimata 
niti kaj jesti. Jurček je zelo dober 
in priden, vendar malce preveč na 
iven. In ko nekega dne nosi moko 
domov, aa bi kuhali žgance, mu 
.jo veter vso razpiha, saj so bile 
v Jurčkovem košu velike špranje. 
Tako ostanejo vsi lačni, tudi člani 
neke cirkuške potepuške skupine, 
ki pa vendarle Jurčka nagovorijo, 
naj gre iskat Veter in naj od nje
ga zahteva, da mu vrne moko. Ta
ko se tudi zgodi, Jurček se s svoji
mi cirkuškimi prijatelji odpravi na 
pot. In glej čudo — po kratkem 
iskanju staknejo Veter, ki je ravno 
imel sestanek s Snežakom in Ne
vihto, kajti obetala se je strašan 
ska noč. Veter se Jurčku skuša 
odkupiti in zato mu podari zlati 
zvonček, katerega cingljanje dodobra 
obogati z vsemi mogočimi dobro
tami pogrnjeno omizje. Nato mu po
dari še petelinčka, ki «proizvaja» 
cekine in pa čarobno palico, ki o- 
zdravlja ljudi, pa naj bodo še tako 
močno bolni ali pohabljeni.

S temi čudežnimi zadevami se 
Jurček s svojim cirkuškim sprem 
stvom odpravi domov, da bi o 
srečil starša z veličastno pojedino 
Vendar zaloti tovarišijo na poti noč 
tako da se vsi zatečejo v krčmo, 
kjer gospodarita hudobna krčmari
ca in še hujši Peter, ki pokradeta 
vse čudežne predmete in Jurček ne 
more več pričarati dobrot. Vendar 
mu na pomoč prihiti snet Veter, 
nato še Gozdni mož in vse se sreč 
no konča — druščina .je sita. krč
marica in Peter kaznovana, a ob
ljubita. da se bosta poboljšala.

V takem tematskem okviru se 
je odvijala pravljica, za njeno o- 
drsko realizacijo pa je poskrbel re 
žiser Mario Uršič ob sodelovanju 
scenografa Demetrija Ceja, kostu
mografinje Marije Vidau in glasbe 
ne opreme, ki jo je oskrbel Alek
sander Vodopivec. Tako scena kot 
glasba sta bili enostavni in očesu 
oziroma ušesu prijetni, medtem ko 
so bili kostumi razkošni, ekstrava
gantni in zelo dopadljivi. Seveda je 
bilo treba pravljico posodobiti in 
zato se je Uršič poslužil vseh mo 
gočih vragolij, od avtomobila do 
balončkov in snežnega topa. na še 
marsičesa drugega. Tako je bila 
pravljica s petjem in plesom zelo 
dinamična in razposajena, da se je 
otroško občinstvo zabavalo, da ie 
kaj, pa niti starejša publika se ni 
dolgočasila. Seveda so imeli pri 
tem odločujoči delež igralci sami. 
ki so se razigrali in neobremenje
no zabavali avditorij. Tako je bil 
Adrijan Rustja Meh, Stojan Colja 
Kitara. Silvij Kobal Boben in vodja 
cirkuške skupine, Tone Gogala je 
bil Lipe. Livij Bogateč Cene, Mi 
randa Caharra pa brhki in dobri 
Jurček, medtem ko je bi! Drago 
Gorup Matevž. Zlata Rodošek Meta. 
Jožko Lukeš Veter, Stane Stareši
nič Nevihta in Valpet. Danilo Turk 
Snežak, Barbara Jakopič Krčma
rica. Anton Petje Peter in Dušan 
Jazbec Gozdni mož.

Vse se je torej lepo in dobro iz
teklo, pravljica je srečno končana, 
meglice luči in zvokov utišane, 
najbrž pa bo sedaj še dalj časa 
živela v srcih otrok.

MARIJ ČUK

PEKARNA — SLAŠČIČARNA
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Vsem cenjenim
odjemalcem
vošči srečno novo leto
trgovina

umetna obrt 
modni nakit 
srebrnina

KRIŽ 168 - TRST

u /a
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Ce hočeš obleko 
znanega kreatorja

BOUTIOUE
Trst - P.zza della Borsa 7 - Tel. 69109

VOŠČI VSEM KLIENTOM 
SREČNO NOVO LETO

DE
Mercator

sestavljena organizacija združenega dela 
za dejavnost kmetijstva, industrije, trgovine, gostinstvo 

in storitve, n. sub. o., Ljubljana

mercator
rudar/ idri ja

trgovina na debelo in drobno ter gostinstvo, 65280 
Idrija, St. Rozmana 1, p o.

telefon: h. c. 71-028, 71-486, računovodja 71-026 
telegram: Mercator, TOZD Idrija, pp. 37 - 65280 Idrija

V sklopu delovne organizacije so
— TOZD UNIVERZAL IDRIJA, LJUBLJANSKA UL. 5 

Trgovina na drobno
— TOZD PRESKRBA IDRIJA, MOKRASKA VAS (Sp. 

Idrija). Trgovina na debelo
— TOZD JAVORNIK IDRIJA, ST. ROZMANA 5

Gostinstvo
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ZLATARNA-UR ARNA

«Svizzera»
di A. Soroce

SEIKO

DOXA

UhOt/Mk
TRST 

UL. S. S P I R I D I O N E 12 
Tel. 60-252

PRINCIPE
S.R.L.

OBUTVE

VOŠČI
VSEM KLIENTOM 
SREČNO
NOVO LETO 1982

Korzo Italia 19 — Telefon 68-586

Lafgo Barriera Vecchia 8 — Telefon 790-179
-■ , ' ■____________________________________________________
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Iskra Idrija
Spodnja Idrija

65281 SPODNJA IDRIJA
Telefon: 065/76-020 
Telegram: Iskra Idrija 
Telex: 32138
Žiro račun: 52020-601-11992 pri SKD Idrija

******************* Vsem srečno
in uspešno 1982!


